
D V O U M Ě S Í Č N Í K  O B C E  Z E L E N E Č  4 / 2 0 2 4

Vážení Zelenečští,
ani o prázdninách se chod obecního 
úřadu nezastavil, byť jsme se z důvodu 
rekonstrukce na přechodnou dobu pře-
sunuli do ZŠ. Rádi vás co nejdříve přiví-
táme v nových prostorách, které umožní 
lepší a důstojnější kontakt s vámi a nám 
na úřadě se zásadně zlepší pracovní 
podmínky. Ono je to při přibývajících 
projektech třeba. Mnohé z nich se 
už blíží ke svému zdárnému kon-
ci – cyklostezka okolo datového 
centra, výměna spotřebičů v jí-
delně ZŠ, replika kapličky včetně 
výzdoby. A jiné se naopak právě 
rozjíždějí – rekonstrukce ČOV, 
FVE na střeše ZŠ, zatímco 
spousta dalších je v růz-
ných fázích projektové 
přípravy – rozšíření 
hřbitova, nový sběrný 
dvůr, architektonická 
soutěž na „lištárnu“, 
komunitní centrum 
u rybníka atd.. atd..

Ale zpátky k dovoleným.  
Někdo z vás se možná 
o prázdninách vydal do 
východních Krkonoš, a tak 

pravděpodobně projížděl obcí Stude-
nec, která má zhruba polovinu obyvatel 
oproti Zelenči).  Měl jsem tu čest a mož-
nost potkat se se zdejším starostou, 
který mě provedl po celé  obci. Navští-
vili jsme dům s pečovatelskou službou, 
nový park u kostela, obecní byty, nové 
zdravotní středisko, hasičárnu, nová 
sportoviště a zázemí. Musím říci, že mě 
to nadchlo a nakoplo do dalších měsí-

ců. My ten Studenec doženeme.

Při tom všem rozvoji, který nás 
čeká a ze kterého může mít ka-
ždý Zelenečák užitek, však po-
řád můžeme zůstat vesnicí jako 

Studenec, kde štěkají psi, občas 
smrdí hnůj nebo prasečák, kokrhá 

kohout nebo řve cirkulár-
ka. A zároveň si stále uží-
vat blízkosti Prahy. 

Klidný začátek babího 
léta, pozvolný návrat 
po dovolené, šťastný 
vstup do nového školní-
ho roku a na viděnou při 
zářijových akcích!

Vít Šikýř 
starosta

Optická síť v obci  str. 02

Modernizace školní kuchyně  str. 02

Před 90 lety vznikla škola  
v Zelenči  str. 06

Novinky ve vašem 
mobilu
Po nových webových stránkách obce 
přichází také mobilní aplikace Obec 
Zeleneč! Díky ní budete mít okamžitý 
a pohodlný přístup k novinkám a důle-
žitým sdělením ve svém mobilu. Můžete 
si nastavit upozornění a dostávat tak ak-
tuality ihned po jejich zveřejnění. Snad-
no si také nastavíte oblasti a budete 
tak dostávat jen ty informace, které vás 
zajímají. Aplikace je k dispozici pro ope-
rační systémy iOS i Android a můžete si 
ji zdarma stáhnout již nyní na App Store 
nebo Google Play.

Věříme, že se vám aplikace bude líbit 
a usnadní vám přístup k informacím 
o dění v obci.

redakce
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školní kuchyně 
a vznik nové 
příspěvkové 
organizace
Během letošních prázdnin proběhla 
v budově základní školy rozsáhlá mo-
dernizace školní kuchyně. Dosavadní 

technologie, která již nevyhovovala sou-
časným potřebám, byla nahrazena mo-
derními elektrickými a plynovými spo-
třebiči, včetně velkokapacitních pánví, 
varných kotlů a prostorného chladicího 
boxu. Ačkoli by se mohlo zdát, že šlo jen 
o výměnu spotřebičů kus za kus, bylo 
nutné řešit také řadu problémů spo-
jených s jejich instalací. Modernizace 
vyžadovala i stavební úpravy elektroin-
stalace, které bylo následně třeba uvést 
do bezvadného stavu. Nové zařízení 
představuje investici ve výši 5,8 milionu, 
polovina bude hrazena z dotace. 

Současně s modernizací vybavení jsme 
se na doporučení odborníků rozhodli 
školní kuchyni osamostatnit a oddělit 
ji od mateřské školy. I když naše kuchy-
ně nyní vaří více než 700 obědů denně, 
zdaleka nebyla na takovou kapacitu 
vybudována. Navíc poněkud paradox-
ně fungovala pod hlavičkou mateřské 
školy, byť fyzicky se nachází v budově 
základní školy, která navíc odebírá ně-
kolikanásobně více obědů.

Po předložení  opravdu velkého množ-
ství různých dokumentů a potvrzení se 
nám podařilo založit novou příspěvko-
vou organizaci s názvem Školní jídelna 
Zeleneč a k 1. září 2024 ji také zapsat do 
rejstříku škol. Ke stejnému datu pak dojde 
k převodu zaměstnanců, zásob, majetku 
a finančních prostředků. Podařilo se také 
zajistit nového šéfkuchaře, který nastoupí 
během podzimu, ale již nyní se seznamu-
je s chodem kuchyně, s týmem zaměst-
nanců, s novými spotřebiči a spolupracu-
je na přípravě jídel a tvorbě jídelníčku. 

Zároveň chceme agendu jídelny více 
digitalizovat. Naplno využijeme stávající 
programové vybavení jídelny a jak re-
gistrace strávníků, tak i objednávky a ru-
šení  jídel bude probíhat přes webovou 
stránku www.strava.cz. Výjimkou budou 
senioři, kteří budou nadále moci obědy 
rušit telefonicky nebo e-mailem.

Všechny tyto kroky umožní výběr ze 
dvou jídel, zvýšení jejich kvality a zefek-
tivnění hospodaření školní kuchyně. Více 
informací najdete na www.sjzelenec.cz.

Petra Moravečková

Nové technologie ve školní kuchyni

Optická síť 
v Zelenči
Na základě jednání vedení obce se 
společností CETIN, která je provozova-
telem největší telekomunikační sítě, mají 
občané obce možnost získat ZDARMA 
optickou internetovou přípojku přímo 
do svého domu, nikoli jen na hranici 
pozemku. Tento projekt představuje vý-
znamný krok k modernizaci internetové 
infrastruktury v naší obci a ke zlepšení 
dostupnosti vysokorychlostního inter-
netu.

Jak získat optickou internetovou pří-
pojku?
Od srpna probíhá informační kampaň. 
Obchodní zástupci vhazují do poštov-

ních schránek informace o možnos-
ti získání optické internetové přípojky, 
včetně kontaktů. Následně probíhá ná-
vštěva zaměstnanců společnosti O2, 
pověřené společností CETIN, aby zjistili 
zájem o umístění optické přípojky. Po-
kud Vás nezastihnou napoprvé, návště-
vu zopakují.

V případě realizace projektu budete ná-
sledně kontaktováni s nabídkou služeb, 
a je jen na Vašem uvážení, zda ji využi-
jete či nikoliv. Optická přípojka bude do-
stupná pro různé poskytovatele interne-
tových služeb a souhlas s jejím zřízením 
se neváže na žádný smluvní vztah s O2.

Pro samotnou realizaci v naší obci je 
důležité, aby alespoň 50 % z Vás proje-
vilo o přípojku zájem. Projekt by pak byl 
zahájen na jaře 2025.

V čem je optický internet lepší než stá-
vající internet vzduchem nebo telefon-
ním kabelem?

•  Rychlost až 2000 Mb/s – mnohoná-
sobně rychlejší ve srovnání s Vaší sou-
časnou přípojkou.

•  Stabilita – není ovlivněn špatným po-
časím ani vzrostlou vegetací.

•  Připravenost na budoucnost – stáva-
jící linky během několika let nebudou 
stačit potřebám domácnosti (video-
hovory, TV ve vysokém rozlišení, práce 
z domova).

•  Možnost využití i jako telefonní linky – 
alternativa pevné linky pro volání.

Hana Janatová
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Užitečné 
informace
OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:   8.00–12.00 a 13.00–17.00
Středa:    8.00–12.00 a 13.00–18.00
Úřední hodiny jsou takto zkráceny pouze po 
dobu rekonstrukce, do 30/9/2024.

 
KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00
Středa      16.00–18.00
Pátek        16.00–18.00

SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

Pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Úterý zavřeno
Středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 
Čtvrtek zavřeno
Pátek 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Sobota 9.00–14.00 
Ve sběrném dvoře jsou umístěny 
kontejnery na textil.

SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova

Středa 13.00–18.00
Sobota 9.00–12.00 a 13.00–18.00
Neděle 9.00–12.00

 
SVOZ BIOODPADU

Každý lichý pátek až do listopadu. Kalendář 
najdete na webových stránkách obce. 

 
OBECNÍ POLICISTA

Tomáš Váňa
Pondělí–Pátek  7.00–15.00
Mob.  +420 602 344 618
Ve zbývajícím čase zajišťuje službu OP Ne-
hvizdy, telefon je na ní přesměrován.

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA BRANDÝSKO

Pondělí–Čtvrtek  8.00–12.00 a 13.00–15.00
Mob.  +420 734 261 848

SENIOR TAXI

Pondělí–Pátek    7.00–15.00   
Mob.:  +420 778 520 721, +420 606 708 213
Jízdy je nutné objednat alespoň den 
předem.

 
ČEKÁRNA NA VLAKOVÉ ZASTÁVCE

Otevřeno každý den 06.00–22.00

Kornouty pro 
všechny prvňáčky! 
Nebo ne? 
Prvňáček bez kornoutu plného dobrot 
první den školy je jako Velikonoce bez 
malovaných vajíček. To jsem si ales-
poň ještě donedávna myslela. Já jsem 
kornout měla, všichni moji spolužáci jej 
měli, taková krásná tradice!

Když jsem tak vloni viděla fotku své ka-
marádky, na které byla její dcera pyšně 
kráčející do první třídy bez kornoutu, 
okamžitě jsem se ptala, jak je to mož-
né, kde je kornout? Tohle je přece ne-
opakovatelný moment a bez kornoutu 
to nejde. A ejhle, jde to. Na druhé straně 
republiky o kornoutu prý neví?! Začala 
jsem se tedy vyptávat a můj malý sou-
kromý průzkum ukázal, že ani v Brně 
o kornoutu neslyšeli, v Praze se mi bez 
servítek vysmáli a na jihu Čech také nic. 
Moji vrstevníci z různých koutů České re-
publiky o kornoutu prostě nic neví. Situ-
aci uklidnila až neteř mého kamaráda, 
samozřejmě ze stejného severočeské-
ho města, odkud pocházím, která šla 
1. září loňského roku poprvé do školy 
a na fotce hrdě třímala kornout skoro 
stejně velký jako ona sama. Vzpomněla 
jsem si na svůj malý velký den, kdy jsem 
v růžových šatech se sametovou maš-
ličkou usedla do první lavice a před ško-
lou se pak šťastně usmívala s kornoutem 
v ruce a mezerou mezi zuby.

Jak to tedy je s tím kornoutem?
Vždyť v jednom z nejpopulárnějších 
filmů osmdesátých let běží Lucie (po-
strach ulice) také s kornoutem za svými 
kamarády… Věděli jste ale, že tento film 
byl mimo jiné v produkci Západního Ně-
mecka? A tady se dostáváme k původu 
tradice kornoutu plného sladkostí pro 
děti, které poprvé objevují školní svět. 

Tradice školních kornoutů se datuje do 
19. století, kdy malé děti dostávaly papí-
rové sáčky s pečivem buď při příchodu 
do školy nebo sáčky visely na školním 
stromě. Kromě jídla se ale v kornou-
tech občas objevily i dárky jako talířky 
nebo hrnečky. Symbolizoval zralost dí-
těte, tradovalo se, že na stromě zvaném 
Kornoutovník v zahradě pana učitele 
rostou cukrové kornouty a když už jsou 
děti dostatečně velké, je čas jít do školy. 
Kornout měl také dítě pozitivně motivo-
vat, aby se do školy po letech strávených 
jen hraním a ve společnosti maminky 
těšilo. Je také známo, že rodiče v této 
době děti strašili, že k výuce patří i tě-
lesné tresty, a tak se není čemu divit, že 
první dny školy někdy provázel (a dodnes 
provází, i když z jiných důvodů) emotivní 
pláč. Kornouty děti dostávaly různými 
způsoby - od rodičů, od učitelů, v parku 
během školní slavnosti vítání prvňáčků.

Později se tento “kornoutový” zvyk roz-
šířil do Durynska, Saska a pohraničních 
oblastí dnešního Česka, které byly osíd-
leny převážně německy mluvícími oby-
vateli. 

Tradice, která se dětem určitě líbila, 
měla ale také své odpůrce. Byli jimi uči-
telé, kteří poukazovali na viditelné soci-
ální rozdíly, a to když rodina neměla do-
statek financí, aby pořídila dítěti školní 
kornout. Ať tak či tak, tradice přetrvala 
dodnes, někde více, jinde méně.

A co dnešní prvňáčci? 
Jiný kraj, jiný mrav, tak by se dala jedno-
duše shrnout tato tradice. I přesto, že 
zájem o kornouty podle serveru Heu-
reka stále roste, ne všude potkáte děti 
se sladkostmi a dárky v Schultüte/Zuc-
kertüte (pozn. německy kornout). U nás 
na severu se první školní den neobejde 
prvňáček bez kornoutu. A je to fajn. 

Lucie Černá

První školní den v roce 1991
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starostu obce
Jak se vám osvědčilo pořádat páteční 
trhy v Zelenči?

Jaromíra Č.

Myšlenka na trhy se zrodila v souvislosti 
s požadavkem našich spoluobčanů na 
větší občanskou vybavenost. Těžko v do-
hledné době zvládneme podpořit ote-
vření nějakého minimarketu, tak jsme 
zkusili udělat zelenečské trhy. Největší 
problém je však se samotnými prodej-
ci. Oslovili jsme asi sedmdesát trhovců 
z bližšího i vzdálenějšího okolí, někteří 
byli ochotni přijet, ale až se trhy rozběh-
nou. V této souvislosti nám občané Ze-
lenče příliš nepomáhají a my se trochu 
dostali do začarovaného kruhu - když 
nebudou chodit lidi, tak nebudou přibý-
vat trhovci. Nyní už to ale chceme roz-
seknout. Trhy přesuneme do slepé ulice 
u nádraží, kde se nachází sběrný dvůr. 
Proto, aby to měli blíž i občané z oblasti 
pod železniční drahou. A snad to zvýší 
o trhy zájem. Jinak s nimi skončíme.

Jaké máte zkušenosti s měřením rych-
losti mobilním radarem v obci? A komu 
jdou vybrané peníze, když rychlost 
měří obecní policie Nehvizdy?

Roman R.

Vycházeli jsme z údajů stacionárních ra-
darů v obci a z nich plyne, že určité pro-
cento řidičů tady překračuje rychlost. 
Neříkám, že to jsou obyvatelé Zelenče, 
mohou pouze projíždět. Takže jsme se 
dohodli se starosty okolních obcí, které 
obhospodařuje Obecní policie Nehvi-
zdy, a společně jsme zakoupili mobilní 
radar. Ten rotuje po obcích a zpravidla 
minimálně jednou týdně probíhá měře-
ní na hlavních tazích i v Zelenči. A s pov-
děkem musím říct, že se rychlost začala 
dodržovat. Policisté zatím rozdali jen 
jednotky pokut. Tyto peníze jdou do roz-
počtu Obecní policie Nehvizdy a je o to 
ponížena naše platba za jejich služby.

Jaký smysl má cyklostezka kolem Da-
tového centra Ministerstva financí?

J. V.

Cyklostezka kolem Datovém centra je 
součástí zhruba sedmikilometrového 
okruhu, který plánují Horní Počernice. 
Měl by vést od bývalých kasáren na Bí-
lém vrchu podél „mladoboleslavské“ 
dálnice a napojit se na novou cyklo-
stezku zpět do Horních Počernic. Přibyl 
by tak pohodový okruh pro menší děti 
nebo třeba jezdce na kolečkových brus-
lích. Zároveň se cyklostezka GW Jizera 
vyhne nebezpečnému křížení na konci 
ulice Polní. 

Poté, co skončila Štěpánka, plánuje se 
v obci nějaký jiný obchod?

Jiřina Nová

V obecních prostorách ne, protože žád-
né takové nemáme. Je ale možné, že 
v objektu vedle pošty vyroste další ve-
čerka. Dům zakoupili vietnamští majitelé 
a tuto možnost zvažují.

Bude se v obci zavádět rychlejší inter-
net?

Jaroslav H. 

Se společností CETIN jednáme takřka 
rok, protože rychlý internet v obci a op-

tiku zdarma do každého domu – to byly 
jedny z našich volebních cílů. CETIN si 
udělal celou řadu analýz a vyšlo jim, že 
pokud si nechá 50 procent obyvatel 
Zelenče zřídit optickou přípojku, tak do 
toho půjdou a optiku po obci zájem-
cům rozvedou zdarma. A jsem zvědav, 
zda těch 50 procent nasbíráme. Je to 
pro naše občany šance, protože zavá-
dět optiku v obci zdarma v budoucnu už 
asi možné nebude. 

Kdy se začne stavět budoucí komunitní 
centrum u rybníka?

Jana S.

Už proběhla veřejná soutěž a byl vybrán 
zhotovitel projektu. Ve chvíli, kdy bude 
vše hotovo, a získáme stavební povo-
lení, tak budeme soutěžit realizaci. Byl 
bych rád, aby se začalo stavět na pod-
zim příštího roku.

Připravil Lubor Černohlávek

 
Chcete se i vy našeho starosty  

na něco zeptat?

Pošlete svůj dotaz na email:  
lucie.cerna@zelenec.cz.

)

Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni
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• Stavba nové cyklostezky, která povede kolem datového 
centra, pokračovala i  během letních prázdnin bez přeru-
šení. Díky intenzivní práci stavební firmy se projekt posunul 
kupředu rychleji a její otevření by mohlo být již koncem září, 
oproti původní polovině října.

• V srpnu byla zahájena re-
konstrukce kanceláří 
obecního úřadu, kterému 
předcházelo přemístění do 
prostor základní školy. Jako 
každá jiná stavba, i na této 
se objevují nečekané kom-
plikace, a to již při prvním 
bourání zdí. Zatím se vše 
daří v krátkých termínech 
vyřešit a stavba tak jde pod-
le plánu. 

Rekonstrukce obecního úřadu

• Na střechu ZŠ byla instalována anténa ČRA, která pokryje 
obec sítí LoRaWAN využívanou pro „chytrá zařízení“. Důvo-
dem je zkušební provoz dálkově odečitatelných domovních 
vodoměrů, které by v budoucnu mohly nahradit současné 
nefunkční pro dálkový odečet. V srpnu byly vodoměry na-
instalovány do vytipovaných domů po celé obci a nyní je 
prováděno testování propojení s anténou.

• V červenci jsme zahájili práce na slučování elektroměrů 
v objektech ZŠ a obecního úřadu ze čtyř na jeden hlavní. 
Tímto krokem dosáhneme úspory finančních prostředků za 
distribuci elektrické energie a zároveň splníme požadavky 
pro umístění FVE na střechu ZŠ.

• Konečně byl dodán obecní mobiliář, který jsme objednali 
před několika měsíci. Postupně budeme  do veřejného pro-
storu doplňovat nové lavičky a odpadkové koše. Součástí je 
i instalace nových cyklostojanů do areálu naší základní školy 
vhodných pro kola i koloběžky.

Nový traktor technických služeb 

• Do Technických služeb obce jsme zakoupili nový traktor zn. 
New Holland za 1,6 mil. Kč, jako náhradu za dosluhující Ze-
tor. Bude sloužit především v obecní kompostárně, k seče-
ní velkých ploch, manipulaci s materiálem, v zimě usnadní 
práce při odklízení sněhu atd.

• V polovině srpna proběhla závěrečná fáze výstavby - ko-
laudace, odborné učebny v naší základní škole, pracovně 
nazývané laboratoře. Teď už nás čeká jen její slavnostní ote-
vření a představení žákům, učitelům a veřejnosti, které pro-
běhne v den konání třídních schůzek.

• Během letních prázdnin byla realizována také rekonstrukce 
povrchu komunikace v části  Bezručovy ulice. Práce pro-
běhly dle plánu,  povrch je kvalitně proveden, tak snad nám 
bude dlouho sloužit.

• Uzavřeli jsme smlouvu na správu našich výlepo-
vých ploch. Záměrem bylo vnést do vylepování pla-
kátů systém a zamezit černému výlepu. Pokud bu-
dete mít zájem o využití našich ploch, obraťte se na  
www.vylepovasluzba.cz.

• V druhé polovině srpna prošel nezbytnou obměnou altán 
u Bajkonuru. Pracovníci technických služeb Zeleneč vymě-
nili spodní klády za nové, které stejně jako zbytek altánu na-
třeli ochranným nátěrem. Postupně budou upravena i další 
místa v obci, jako například dětská hřiště.

Altan u Bajkonuru

Víte, že…
… na webových stránkách obce najdete přehledný seznam 
obecních investičních projektů? 

Webové stránky používáte stále častěji jako zdroj aktuálních 
informací, k vyhledání kontaktů či instrukcí k platbě poplatků. 
Najdete toho zde ale mnohem více. Jednou z nejzajímavěj-
ších rubrik jsou Projekty, kde najdete přehledný seznam pro-
jektů, na kterých vedení a zaměstnanci obec pracují. Jedno-
duchý semafor u každého z nich vám hned ukáže, v jaké fázi 
se daný projekt nachází. Dozvíte se zde také náklady na pro-
jekt, jeho bližší popis, zda se na daný projekt čerpala dotace 
a další. Podívejte se na www.zelenec.cz/projekty.
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Před 90 lety 
vznikla škola 
v Zelenči
Do školy mohly zelenečské děti chodit 
už téměř před čtvrt stoletím. Bohužel jen 
do Svémyslic. Podle záznamu ve farní 
kronice Svémyslic zde byla zřízena ško-
la pro obce Svémyslice, Dehtáry a Ze-
leneč již v roce 1788. Šlo o jednu třídu 
a děti tenkrát docházely do místnosti na 
faře. Předtím byly vyučovány po jednot-
livých staveních střídavě ve všech třech 
obcích. První přízemní školní budova 
s jednou třídou byla ve Svémyslicích po-
stavena v roce 1840. Ovšem také obec 
Zeleneč toužila mít svou vlastní školu 
a začal o ní dlouholetý boj… 

Zmínky ohledně potřeby postavit školu 
v Zelenči jsou v protokolech ze schůzí 
obecního zastupitelstva již od roku 1911. 
„Podnět k této otázce byl dán 18. listo-
padu, kdy odbývala se schůze školní 
rady ve Svémyslicích jednající o rozšíření 
školy o třetí třídu. Zástupci obce Svémy-
slice podali odvolání proti rozhodnutí 
obce Zeleneč, že postaví pro své děti 
samostatnou školu. Celá tato záležitost 
předána byla Okresní školní radě a jisté 
je, že přáno u úřadů jí nebylo,“ píše se 
v obecní kronice Zelenče. Přes protesty 
zelenečských zástupců ve školní radě 
bylo podle farní kroniky 16. ledna 1913 
na schůzi obecní rady rozhodnuto, že ve 
Svémyslicích bude otevřena třetí třída. 

„Nadešla I. světová válka, která přetrhala 
plány, a to jak Svémyslic, které měly před 
stavbou nové školy, i obce Zelenče, která 
však po právu chtěla totéž. Děti dochá-
zely pak celou válku do Svémyslic. Po 
světové válce se v roce 1923 rozpoutal

Rekonstrukce roku 1959 přinesla nová okna

nový boj, tentokrát nekrvavý, však stejně 
tvrdý – o školu. Obecná rada v Zelenči 
usnesla se toho roku vyslati deputaci 
přímo na Ministerstvo školství se žádostí, 
aby dotčený nejvyšší úřad stavbu povolil. 
Jednání uvázlo opět na mrtvém bodě. 
Děti chodily dále do Svémyslic,“ píše se 
dále v zelenečské kronice.

Další zmínka o letité snaze Zelenče mít 
svou vlastní školu pochází z roku 1927. 
Tehdy byl projednáván rozpočet Zelen-
če a tehdejší starosta Václav Váňa se 
podle zápisu v dobové kronice ohradil 
proti placení položky 20 000 Kč, kte-
rou požadovala obec Svémyslice jako 
úhradu od Zelenče na rozšíření tamní 
školy o třetí třídu. Jak obec Zeleneč rost-
la, tak utěšeně přibývalo i dětí školou 
povinných. Trvalo však dalších pět let, 
než se záležitost kolem školy v Zelenči 
posunula.  

Školou povinných dětí bylo v Zelen-
či v roce 1932 celkem 120. „Na schůzi 
obecního zastupitelstva dne 17. 3. 1932 
byla opět široce prodebatována otáz-
ka školy. Debata, která měla živý prů-
běh, skončila rezolucí požádati Okresní 
úřad v Brandýse nad Labem o šetření na 
místě samém z následujících důvodů. 
Obec Zeleneč jest přiškolena do Své-
myslic, kde tato škola již pro tři obce ne-
vyhovuje. Dle počtu docházejících tam 
dětí ze Zelenče to znamená dvě třetiny 
nákladů na režii školy. Zdraví dětí při po-
větrnostních poruchách je ohroženo, 
zvláště u malých dětí. Z těchto důvo-
dů žádá obec Zeleneč o odškolení od 
obce Svémyslice,“ uvádí se v kronice 
Zelenče. V té době obec Zeleneč při-
spívala do rozpočtu svémyslické školy 
nejvyšší částkou: Zeleneč 12 374 Kč, 
Svémyslice 5 925 Kč a Dehtáry 2 296 Kč. 
Žádost však opět zapadla a Svémysli-

ce dokonce zadávaly práce na opravu 
tamní školy bez souhlasu připojených 
dvou obcí. 

Rok 1933. „Jelikož stavba nové školy 
byla nadřízenými úřady znemožňována, 
usneseno bylo na schůzi obecního za-
stupitelstva požádati úřady aspoň o zří-
zení dvoutřídní expozitury v místě. A to 
vzhledem k nejmenším návštěvníkům 
školy. V samotné obci proskočila rychle 
tato zpráva a způsobila značný ohlas 
u rodičů posílající prvně dítky do školy. 
Jaká to úleva pro ty nejmenší! Nyní však 
jednalo se, kde školu umístit, neb posta-
vit a hlavně co bude stát. Svolána byla 
opět schůze obecního zastupitelstva 
a tato věc projednávána. Vyskytly se dva 
návrhy a sice: první byl pro postavení 
nové budovy a druhý pro koupi budovy 
číslo 2/3 od zdejšího statkáře Nováka, 
kterýžto návrh byl vzhledem k finančním 
poměrům obce většinou schválen dne 
14. 8. 1933. Kupní cena byla 200 000 Kč 
přitom pozemek má 1 000 sáhů,“ uvá-
dí se v kronice Zelenče. Běžně byl v té 
době sáh půdy prodáván za 50 Kč.

Budova číslo 2/3 byla v té době prázdná 
a v roce 1934 se začalo s její úpravou pro 
školní účely. „Budova tato jest o jednom 
poschodí, pevně stavěná, podsklepe-
ná, s průčelím k severní straně. V přízemí 
umístěn jest obecní úřad se zvláštním 
vchodem, dále jest tu jedna učebna. 
V prvním patře jest druhá třída a kabi-
nety,“ píše se v kronice. Dvoutřídní školní 
expozitura v Zelenči pak zahájila své vy-
učování 1. 9. 1934. „Učitelé byli p. Josef 
Koníček a pí. A. Bartůšková. Od doby za-
ložení expozitury vešlo prakticky v život 
Rodičovské sdružení, které přispělo na 
zakoupení moderního kovového nábyt-
ku a školního zařízení. První etapa bitvy 
o školu, která trvala 23 let, byla s úspě-
chem vybojována. Co bylo ústrků, inter-
vencí, ale dobrá věc zvítězila,“ radoval 
se kronikář Zelenče. Nutno dodat, že 
škola ve Svémyslicích ukončila svoji čin-
nost 28. 6. 1946. 

Lubor Černohlávek

Budova tehdejší školy v Zelenči, rok 1934
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Roční bilance 
práce obecního 
policisty
Po téměř ročním působení strážníka obecní policie přinášíme 
shrnutí jeho činností. Kontrolní činnosti, které provádí na den-
ní bázi se týkají především dodržování správného parkování 
vozidel či respektování dopravního značení. Při obchůzkách 
obcí také pravidelně prochází různé více či méně navštěvo-
vané lokality, jako je například areál Ferony, sběrný dvůr, dětská 
hřiště apod. kde kontroluje, zda v těchto místech nedochá-
zí k porušování bezpečnosti nebo jiným přestupkům. Kromě 
toho také pomáhá při dohledu u základní a mateřské školy 
nebo usměrňuje provoz při nahodilých situacích. Většina této 
každodenní činnosti se obejde bez následků právě díky pravi-
delnému působení strážníka v obci.

Některé zásahy však končí pokutou, a to zejména při nespráv-
ném parkování nebo nedodržování zákazu vjezdu vozidel nad 
6 tun. Nově má obecní policie také k dispozici přenosný radar 
a pravidelně provádí měření rychlosti na vybraných místech.

Ani výjezdy na základě telefonického oznámení nejsou vý-

jimkou, a to i mimo služební dobu. Zde se jedná především 
o dopravní nehody, podezřelý pohyb osob, nekontrolovaný 
pohyb zvířat, zejména psů, domácí neshody aj. Je zřejmé, že 
obyvatelé Zelenče jsou všímaví, a i díky nim se daří udržovat 
bezpečnost v obci.

redakce

Kontakt  Tomáš Váňa
   +420 602 344 618
Pondělí-pátek  7.00–15.00 

(mimo tento čas zajišťuje službu OP  
Nehvizdy a telefon je na ni přesměrován)

Kontrolní činnost ukončena bez závad 811
Kontrolní činnost ukončena pokutou 103
Výjezd policisty na základě tel. oznámení 156
Ostatní 43

Pohybujme se po obci 
bezpečně
Základní pravidla pro chodce, cyklisty a další účastníky pro-
vozu

Prázdniny skončily, děti se vrací do školních lavic a s tím při-
chází i každodenní cesta do školy a zpět. Ať už chodíme pěšky, 
jezdíme na kole nebo koloběžce, je důležité si připomenout, 
jak se správně chovat na chodnících, ulicích a silnicích.

Jak se chovat jako chodec? 
Pokud je k dispozici chodník, 
je povinností chodce jej použít. 
Pokud chodník není, chodci se 
pohybují po levé straně vozov-
ky nebo po krajnici. Vždy se na 
křižovatkách rozhlédnou a dají 
přednost projíždějícím vozidlům. 
Mezi chodce patří nejen osoby 
pohybující se chůzí, ale i ti, kteří 
vedou kočárky, psy, či kolo nebo 
tlačí ruční vozíky, či užívají inva-
lidní vozík.

A co vedení kola a pravidla 
na stezkách? Pokud vede-
te jízdní kolo, na chodní-
ku byste neměli ohrožovat 
ostatní chodce, na silnici 
vedete kolo při pravé krajni-
ci. Chodci nesmějí využívat 
cyklostezky určené pouze 
pro cyklisty. V obytné zóně 
mohou chodci využít celou 
šíři vozovky, ale musí umožnit 

průjezd automobilům. Pokud 
vedete psa, dbejte na to, aby 
vodítko nekřížilo cestu ostat-
ním chodcům nebo cyklis-
tům.

Jak na přecházení vozovky? 
Přecházejte vozovku vždy na 
přechodu pro chodce nebo 
využijte podchodu, pokud 
jsou do 50 metrů od vás. 
Před vstupem na silnici se 
ujistěte, že neohrozíte sebe 
ani ostatní. Pamatujte, že 
chodci nemají na přechodu 
absolutní přednost.‘

A jak je to s cyklisty a koloběž-
káři? Jízdní kolo nebo koloběž-
ku nelze používat na chodníku, 
musíte jezdit po silnici nebo cy-
klostezce. Cyklisté musí jezdit 
jednotlivě za sebou, nesmí jet 
pod vlivem alkoholu a pro mlad-
ší 18 let je povinná přilba, kterou 
ale doporučujeme i dospělým. 
Elektrokoloběžky podléhají stej-
ným pravidlům jako jízdní kola.

Dodržováním těchto základních 
zásad chráníte sebe i své okolí. 
Seznamte se i s ostatními pra-
vidly, buďte ohleduplní a dbejte 
na bezpečnost všech účastníků 
silničního provozu.

Michal Červencl 
Předseda výboru pro dopravu
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Rozvrh lekcí 
a aktivit 
2024/2025
v tělocvičně a komunitním prostoru ve 
Školní 3

Přehledný rozpis pravidelných lek-
cí a cvičení v Komunitním prostoru 
a tělocvičně v ulici Školní 3 platný pro 
školní rok 2024/2025 najdete také na  
www.zelenec.cz. V případě zájmu o ně-
které cvičení doporučujeme aktivitu 
nejdříve vyzkoušet po předchozí domlu-
vě s lektorem.

Pronájem prostor ve Školní 3 je možný 
ve volných časech podle rozvrhu, rezer-
vace na zelenec.rezervace.online. Pro 
vytvoření rezervace je nutné se nejdříve 
zaregistrovat.

Power jóga
Lekce jógy, fyzicky náročnější než tra-
diční jóga, může pomoci při hubnutí 
nebo udržení váhy.

Cvičení pro vaše záda a dobrou kon-
dici
Cvičení podporuje uvolňování nahro-
maděného napětí v našich tělech, na-
vozuje vhodné pohybové stereotypy 
a vzorce, relaxace a nabírání síly pro 
aktivní život.

Bodystyling
Posilovací lekce s využitím zátěží.

Aerobic body
Aerobní lekce zakončená posilováním.

Pilates pro mírně pokročilé
Lekce zaměřené na dýchání, posílení 
centra těla se zaměření také na opo-
míjené skupiny svalů chodidel, pánevní-
ho dna, hlubokých břišních svalů, svalů 
okolo páteře, zapojení bránice při dý-
chání, uvolnění přetížených svalů. 

Fyzio pilates
Lekce vhodné pro začátečníky, ženy po 
porodu, zaměřené na dýchání, posíle-
ní centra těla, pánevního dna, zapojení 
hlubokých břišních svalů, svalů chodidel 
a dalších skupin svalů. Závěrečná rela-
xace. 

Pilates DUO pro maminky s dětmi  
(8–11 let)
Lekce Pilates hravější formou, s overba-
lly, tenisáky, ručníkem, s častou změnou 
pozic a zařazením balančních cviků 
a prvků jógy, tak aby se děti nenudily 
a všichni si zacvičili. 

SM systém
Lekce spirální stabilizace páteře

Pilates foam roller
Pilates foam roller (cvičení na válci) - je 
cvičení na posílení a aktivaci středu těla, 
zlepšení rovnováhy, držení těla a uvolně-
ní svalů.Cvičení na válci doplněné posi-
lovacími cviky s gumičkami a činkami. 

Cvičení pro seniory
Lekce zdravého pohybu vhodná pro se-
niorky a seniory.

Hobbýkova všestrannost pro předškol-
ní děti
Lekce plná her a pohybových aktivit pro 
děti předškolního věku. Děti z MŠ Zele-
neč je možné po domluvě na kroužek 
převádět.

Cvičení pro rodiče s dětmi
Dopolední lekce cvičení pro malé děti 
a jejich rodiče. Propojení přirozeného 
pohybu s písničkami a říkankami. Pro 
zaujmutí dětiček je na lekcích k dispozici 
velké množství praktických a poutavých 
pomůcek. 

Tělesná výchova
Pravidelné hodiny tělesné výchovy 
v rámci vzdělávacího programu MŠ Ze-
leneč.

Taneční lekce pro děti a mládež
Taneční škola InDance má dlouholetou 
tradici, která staví na jedinečné meto-
dice. Základem výuky je radost z tance 
a propojení tanečních technik s fyzio-
terapeutickými prvky. Důraz je kladen 
na pohyby vhodné pro danou věkovou 
kategorii a na správný vývoj pohybové-
ho aparátu. Součástí metodiky jsou též 
divadelní představení a letní soustředě-
ní. Tanec v kurzech vychází z jazzového 
a současného tance s prvky baletu, mu-
zikálového tance i street dance.

KOKO Jana

čas / den pondělí  úterý  středa  čtvrtek  pátek  sobota neděle
09.00-10.00 MŠ Těl. vých. MŠ Těl. vých. MŠ Těl. vých. MŠ Těl. vých. MŠ Těl. vých.
10.00-11.00     Hobbýk
11.00-12.00  Cvičení pro seniory
12.00-15.00
15.00-16.00 Taneční lekce Hobbýk
16.00-17.00 Taneční lekce Hobbýk
17.00-18.00 Taneční lekce
18.00-19.00  Taneční lekce Cvičení pro záda 

 SM systém
 Pilates DUO

19.00-20.00 Taneční lekce Pilates    Pilates     SM systém
20.00-21.00 Taneční lekce Fyzio pilates Aerobik

čas / den pondělí  úterý  středa  čtvrtek  pátek  sobota neděle
09.00-10.00 
10.00-11.00 Maminky - herna    
11.00-12.00  Maminky - herna
12.00-15.00
15.00-16.00     Taneční lekce
16.00-17.00     Taneční lekce
17.00-18.00     Taneční lekce
18.00-19.00    Power jóga Taneční lekce
19.00-20.00 Body styling  Pilates foam roller Taneční lekce
20.00-21.00     Taneční lekce

Rozvrh tělocvična:

Rozvrh komunitní prostor:
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Trhy v Zelenči se 
stěhují
V minulém vydání Zelenečského zpra-
vodaje jste se mohli dočíst o našem 
novém projektu Trhy v Zelenči a také 
o tom, že začátky vůbec nebyly snadné. 
Rozhodli jsme se, i přesto že jsou prázd-
niny vždy zrádným obdobím k pořádání 
akcí, že nepolevíme a lokální prodejce 
do obce přivedeme i během července 
a srpna. Pravda, jen jednou za čtrnáct 
dní. 

Těší nás, že některým z vás tyto trhy 
usnadní nákup veškerého základního 
sortimentu. Stále jsme ale cítili, že je 
třeba ještě přidat, něco změnit. A proto 
jsme se rozhodli, že trhy přestěhujeme! 
Po zvážení všech možností nemožností 
jsme nakonec vybrali parkoviště v ulici 
Husova u vlakové zastávky.

Věříme, že změna místa napomůže 
tomu, aby si na trhu nakoupili i ti z vás, 
kteří původní umístění neměli zrovna při 
ruce. A třeba také trh naláká pasažéry 
z vlaku a při páteční cestě z práce či ze 
školy se u nás zastaví třeba na skleničku 
vína, kávu nebo něco sladkého anebo si 
zde nakoupí čerstvé potraviny.

Těšíme se na vás tedy každý pátek na par-
kovišti v ulici Husova u vlakové zastávky!

KOKO Lucie

Jste lokální prodejce nebo znáte 
někoho, kdo by měl zájem na trhu 

prodávat? 

Ozvěte se nám! 
jana.nahlovska@zelenec.cz

Kalendář 
obecních akcí
Také druhá polovina roku bude plná za-
jímavých akcí, které byste si neměli ne-
chat ujít. 

21. 9.  Zelenečský piknik a večerní 
 diskotéka

1. 10.  Mezinárodní den seniorů

17. 11.  Den boje za svobodu  
 a demokracii

1. 12.  Rozsvícení vánočního stromu

5. 12.  Mikulášská nadílka v Zelenči

23. 12.  Zelenečské koledování

Letní kino v Zelenči
Na čtyři srpnové večery se na obecní 
louce usídlil Kinematograf bratří Čadíků 
a nabídl divákům filmy převážně z čes-
koslovenské produkce včetně pohádky. 
Návštěvníci letního kina si tak mohli užít 
příjemné prázdninové večery pod hvěz-
dami třeba s popcornem nebo pivem.

Kinematograf bratří Čadíků dělá v létě 
radost dětem i dospělým už od roku 
1992, kdy Josef a Pavel Čadíkové začali 
poprvé obrážet moravský venkov s ma-
ringotkou vybavenou projekčním zaříze-

ním. Od té doby se společnost rozrostla 
a dnes se promítací vozy rozjíždí do více 
jak 100 měst po sedmi různých trasách 
po celé České republice.

Od roku 1998 projekt letního kina také 
sponzoruje různé nadace. V letošním 
roce je to Konto bariéry, mimochodem 
nejdéle trvající veřejná sbírka v České 
republice, které výtěžek ze vstupného 
použije na pomoc handicapovaným. 
Za celou dobu spolupráce bylo vybráno 
a věnováno nadacím již více než 19 mil. 
Kč. Jsme rádi, že jsme se i my mohli na 
této kulturně-filmové charitativní akci 
podílet a díky všem divákům, kteří přišli 
a věnovali finanční prostředky těm, kteří 
to potřebují. Ze Zelenče poputuje na po-
moc handicapovaným celkem 8389 Kč.

Lucie Černá

ŽALUZIE - MICHAL
PRODEJ, MONTÁŽ, OPRAVY

prodloužená záruka, pozáruční opravy
vnitřní žaluzie, látkové rolety

plissé (den/noc), venkovní rolety
široký výběr materiálů za nízké ceny

Návrhy a zaměření ZDARMA
Tel: 604 612 022, Po 19 hod. 326 995 366

www.zaluziemichal.cz

Zelenečská 
akademie 
vstupuje do svého 
druhého roku
I na podzim připravuje tým Zelenečské 
akademie řadu akcí pro různé cílové 
skupiny. Počínaje říjnem opět odstar-
tují cestovatelské přednášky, jejichž 
ideovou tvůrkyní je Katka Bartošová. 
Zařazeny budou přednášky mířené na 
seniory a osvětově laděná setkání s na-
ším obecním policistou. V průběhu lis-
topadu a prosince proběhnou i setkání 
v rámci fóra osobností. Jeho hosty bu-
dou osobnosti české medicíny, sportu 
a literatury. A možná přijde i kouzelník, 
přesněji řečeno nějaké zajímavé pře-
kvapení. 

Zkrátka a dobře, máte se na co těšit. 
Sledujte obecní zdroje a vše se včas do-
zvíte. 

Ladislav Mrklas 

Z promítání filmu Nikdy neříkej nikdy

Nákup na pátečním trhu 

inzerce
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Svaz postižených 
civilizačními 
chorobami ZO 
Jirny, Šestajovice, 
Zeleneč
Začátkem června jsme opět vyrazi-
li na výlet, tentokrát do Dvora Králové 
nad Labem. Přestože by mnozí očeká-
vali návštěvu místní ZOO, naše kroky 
směřovaly do méně známého, ale o to 
zajímavějšího místa – Galerie minerá-
lů a drahých kamenů. Tato soukromá 

sbírka, čítající 6600 exponátů z celé-
ho světa, nás všechny uchvátila. Zlato, 
acháty, olivíny, sádrovce, jaspisy a do-
konce i mamutí stolička – to je jen malý 
výčet toho, co jsme měli možnost vidět. 
Největším překvapením pro nás byl však 
výtah s granátovou stěnou, což celému 
zážitku dodalo zvláštní kouzlo.

Poté jsme se vydali na přehradu Les Krá-
lovství, která se nachází nedaleko. Tato 
přehrada, postavená v letech 1910 až 
1920, je romantickou stavbou jako vy-
střiženou z pohádky. Působí nejen es-
teticky, ale slouží i praktickému účelu 
– zadržuje vodu z Krkonoš, aby chránila 
okolí před záplavami. I dům hrázného 

s vyhlídkovou věží umocňuje pocit, že se 
ocitáme v pohádkovém světě.

Naše aktivity nekončily jen u výletů po 
České republice. V druhé polovině červ-
na se naše ZO SPCCH Jirny, Šestajovice 
a Zeleneč již pošesté vydala do termál-
ních lázní Bükfürdő v Maďarsku. Počasí 
nám přálo a hotel, který jsme navštívili, 
nám poskytl nejen kvalitní ubytování, 
ale i skvělou kuchyni. Místní lázně nabí-
zejí osm bazénů s různě teplou termální 
vodou, které mají léčivé účinky. Další ba-
zény byly určeny k plavání, cvičení a zá-
bavě, včetně divoké řeky a podvodních 
masáží. 

V polovině července jsme uspořádali 
výlet lodí po Vltavě, kterého se nakonec 
zúčastnilo 88 nadšenců, a to nejen z řad 
naší organizace. Počasí bylo ideální, 
pod mrakem, a plavba po Vltavě nám 
všem poskytla jedinečný pohled na Pra-
hu.   

Na závěr bychom rádi zmínili náš zatím 
poslední výlet, tentokrát do polské Ku-
dowy Zdroje. Navštívili jsme místní trh 
a lázeňské město, které nás překvapilo 
svým příjemným prostředím a krásnými 
parky. Poté jsme se přesunuli do neda-
lekého Náchoda, kde jsme objevovali 
krásy interiéru Náchodského zámku.

Naše výlety byly plné zážitků a už 
teď se těšíme na další společné 
akce. Naše aktivity najdete také na  
www.spcch.cz/zo-Jirny.

Eva Pilátová 

Největší úspěch 
v historii českého 
rychlobruslení na 
kolečkách
Dvacetičlenná česká reprezentace na 
Mistrovství Evropy v Belgii zazářila a při-
vezla domů celkem 11 medailí, což je 
největší úspěch v historii českého rych-
lobruslení na kolečkách. Česká repre-
zentace včetně zástupců ze Zelenče se 
může pyšnit čtyřmi zlatými a sedmi stří-
brnými medailemi.

Z oddílu KSBM Praha získali stříbrné me-
daile: Andrea Říhová 3x (200 m, 100 m 
(silnice) a štafeta), Veronika Dykastová 
(štafeta) a Jáchym Podlipský (5 km eli-
minačka).

Skvělé výsledky předvedli i další naši zá-
vodníci (jejich nejlepší umístění):

•  Kateřina Kainová: 6. místo 10 km bo-
dovačka, 9. místo 10 km eliminačka

•  Prokop Stodola: 4. místo štafeta na 
3 km

•  Andrea Říhová: 5. místo 500 m, 8. mís-
to 1 okruh na silnici

•  Jáchym Podlipský: 4. místo 5 km bo-
dovačka (dráha), 4. místo 5 km bodo-
vačka (silnice)

•  Veronika Dykastová: 5. místo 1000 m, 
5. místo 500 m bodovačka,

Chtěla bych touto cestou vyjádřit ob-
rovskou vděčnost a obdiv všem našim 
závodníkům za jejich neuvěřitelnou bo-
jovnost, odhodlání a nasazení. Jejich 
úspěchy jsou výsledkem tvrdé práce, 
tréninku a neustálého zlepšování.

Gratuluji všem medailistům a závodní-
kům a těším se na další úspěchy v bu-
doucnosti!

Bylo mi ctí být u toho a sledovat vás, jak 
se statečně měříte s evropskou špičkou.

Andrea Podlipská
trenérka

Stříbrný Jáchym Podlipský vlevo, vítěz 
z Itálie Giorgio Ghisio Erba a bronzový 

Marc Sales ze Španělska.
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výzvy daly zabrat
 Téměř stovka dětí ze Zelenče a okolí vy-
jela již tradičně ke konci července spo-
lečně na tábor Spolku rodičů a přátel 
ZŠ a MŠ Zeleneč. A byla to jízda se vším 
všudy. Pro letošní, poprvé desetidenní 
běh tábora organizační tým vybral cha-
tovou osadu Lažánky v malebné kraji-
ně jižních Čech, uprostřed čistých lesů 
a nedotčené přírody. Tato scenérie byla 
kouzelnou kulisou a dějištěm celotábo-
rové hry na téma „O poklad Narnie“, do 
které se letos děti vnořily s opravdovým 
nadšením a s úctou k tajemným bytos-
tem a starodávné magii. Trénovaly pod 
vedením 14 skvělých, zkušených vedou-
cích různé dovednosti, vyzkoušely si také 
alchymii, šerm, léčení, sportovaly a pro-
zkoumávaly okolí. Tušíte, jaký poklad 
na táboře děti získaly, kterým dokázaly 
porazit zlá kouzla a nenávistnou Bílou 
čarodějnici? Tím kouzelným pokladem, 
který mezi sebou děti objevily, byla tý-
mová spolupráce a společné úsilí k do-
sažení cíle. A toho si my, vedoucí cení-
me nejvíc. Měli jsme tak velikou radost, 
jak nejstarší děti během tábora nesku-
tečně vyrostly v týmové kapitány a jakou 
důvěru u svých mladších členů týmu 
nakonec získaly. To, že na konci tábora ti 
čtvrnáct-až sedmnáctiletí mlaďoši řek-
nou, že i přes to, jak jejich role byla těž-
ká, pojedou příště s námi znovu, je pro 
nás největší odměnou, která vedoucím 
i přes tu neuvěřitelnou únavu po táboře 
je motivací do dalšího ročníku. A nesmí-
me zapomínat na ty nejmenší, i ti se přes 
stýskání si po domově na konci vždycky 
nenápadně doptávají, jaké bude téma 
další rok a zda bude konečně už stra-
šidelnější bojovka a více diskoték J (mi-
mochodem, letos jsme jim udělaly 4 J)

Tábor pořádáme pro Zeleneč a oko-
lí již více než 13 let. Každým rokem je 
o dost těžší pro hlavního vedoucího na-
jít a sestavit tým takových vedoucích, 
kteří by byli jak zodpovědní, tak ochotní 
a nadšení tolik hodin věnovat nároč-

né péči o děti a program. Letošní „hla-
vas“ Marek, který sám není povoláním 
ani vzděláním manažer, nýbrž nadšený 
přírodovědec, si už na náš tábor ze své 
práce v přírodovědném muzeu musel 
vzít dovolenou. Marek coby zkušený 
vedoucí se rozhodl nastavit mnohem 
přísnější pravidla z hlediska fungování 
týmu vedoucích, vzájemně se podpo-
rujícího a k sobě otevřeného. K tomu 
přidal pravidelné večerní porady s přís-
nějšími pravidly komunikace, povinnost 
spánkového odpočinku vedoucích min, 
5 hod. denně, točení klidového „od-
stupu“ alespoň na 2 hodiny od dětí po 
4 dnech, sdílení reflexe problémů v od-
dílech, povinnost říkat si v roli vedoucího 
více o vzájemnou pomoc nebo dočas-
né posílení jiným vedoucím ze staršího 
oddílu. Pomohlo mu to určitě v lepším 
nastavení fungování vedoucích, kdy se 
kromě soustředění na děti a program 
museli zvládat zaměřit i na vzájemnou 
podporu v roli člena týmu, ve kterém je 
prostor i na sdílení a odpočinek.

Mezi naše letošní hlavní táborové výzvy 
bych zařadila hlavě ty v podobě občas 
úmorných veder a neuvěřitelně rych-
lých zvratů počasí, vyvolávajících oka-
mžitou nutnost obměny předtím složitě 
připravených částí programu. Stejně 
tak jsme se museli popasovat s malým 
prostorem zázemí hlavasárny L, s obrov-
ským množstvím otravných vos, na sršní 
hnízdo jsme volali i hasiče, museli jsme 
se vyrovnat se zazelenanými rybníky, ve 
kterých bohužel nebylo možné koupání. 
Nejtěžší ale bylo přizpůsobit se velkému 
množství dětí se specifickými potřeba-
mi a nutností větší péče o ně. Vyzdvihla 
bych tak i práci skvělého zdravotníka, 
Davida, nadšeného medika, který se 

nezastavil a pečoval o děti s neutucha-
jící empatií a odhodláním, což ho brzo 
stálo tolik sil, že bylo třeba mu dopřávat 
i odpočinek a zástup. Už teď víme, že 
jeho roli budeme muset na příště určitě 
posílit. Díky právě novému, podporující-
mu nastavení týmu vedoucích jsme tak 
zvládli všechny výzvy, i ty v podobě ku-
chaře, nesebekritického „morouse“ L. 
Nadšení dětí a jejich zájem o další spo-
lečný čas na našem táboře je pro nás 
naštěstí stále motivací pro překonávání 
těchto i budoucích výzev.

Za tým vedoucích bych chtěla velmi po-
děkovat za úsilí a čas, který dobrovolně, 
ze svého volna věnovaly přípravě a ko-
ordinaci tábora Anetka Moravečková, 
Petra Moravečková a moje mamka, Da-
niela Červenclová. Moc si toho ceníme. 
Zároveň nás těší, že do role vedoucích 
se nám letos nově výborně zapojily i dal-
ší dvě vedoucí, které dříve s námi na tá-
bor jezdily jako děti J.

Děkujeme také obci Zeleneč za důle-
žitou podporu, kterou Spolku poskytuje 
na pořádání akcí pro děti.

Všem rodičům a členům neziskové 
organizace Spolek rodičů a přátel ZŠ 
a MŠ Zeleneč děkujeme za jejich důvě-
ru a také za snahu navázat na hodnoty, 
které jsme se u dětí snažily na táboře 
vědomě posilovat. Táborový tým vedou-
cích se sejde již za pár týdnů na svém 
soustředění s cílem doprojít sebereflexí 
z tábora a vrhnout se na přípravu další-
ho ročníku tak, aby se místní děti i jejich 
rodiče opět mohli na tábor těšit J

Klára Červenclová 
za tým vedoucích tábora Spolku
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Léto dosáhlo svého vrcholu a s ním po-
malu vrcholí i sportovní svátek konaný 
v Paříži a okolí, tedy letní olympijské hry. 
Při pohledu na některé reprezentanty, 
člověk zůstává jen s úžasem zírat, čeho 
je lidské tělo schopno a kam až lze po-
sunout jeho hranice. Ve světě zvířat se 
ovšem také nezahálí. Naopak, každý 
druh piluje své dovednosti už miliony 
let v každodenním boji o přežití. A v této 
souvislosti se dá naleznout hned několik 
nej, které můžeme spatřit i v okolí Zelen-
če.

Jedním z největších evolučních hyba-
telů jsou takzvané závody ve zbrojení 
mezi predátorem a kořistí. V zelenečské 
honitbě lze spatřit hned několik druhů 
predátorů. Bohatá je zejména nabíd-
ka různých druhů dravých ptáků, jejichž 
největší předností je perfektní zrak, kte-
rý je zpravidla 4-8x lepší než lidský. To 
znamená, že jsou dravci schopni spatřit 
hmyz o velikosti kobylky na vzdálenost 
100 metrů, malého hlodavce na vzdá-
lenost 400 metrů, případně zajíce na 
vzdálenost 1000 metrů. Pro ještě lepší 
představu, 1000 metrů je přibližně vzdá-
lenost od začátku cyklostezky v Zelenči 
v ulici Čsl. Armády (naproti areálu Sprá-
vy státních služeb) až po první křižovatku 
s odpočívadlem (přístřeškem), přesně 
na tuto vzdálenost je orel schopen spa-
třit zajíce polního. Kdyby vás zajímalo, 
jaké druhy dravců můžete ve svém okolí 
spatřit jedná se o poštolku obecnou, 
káně lesní, krahujce obecného, jestřába 
lesního, minimálně dva druhy motáků 
a luňáků. V několika výjimečných přípa-
dech byl pozorován i orel mořský, který 
může dosahovat rozpětí křídel 200–245 
centimetrů.

Další super schopností u zvířat je čich, 
zejména u psovitých šelem a prasat se 
jedná o schopnost detekovat pach i na 
více než 600 metrů při vhodných po-
větrnostních podmínkách. Za vším stojí 
stavba lebky, díky které se do nosní du-
tiny vejde více tkáně (čichového epite-
lu). U psů se jedná až o 150 cm2, oproti 
tomu u člověka se jedná o pouhých 
2–5 cm2. Takže i přesto, že princip fun-
gování čichu u nás a psů je stejný, cítíme 
významně hůře. Mezi druhy pohybující 
se pravidelně na území okolo Zelenče 
patří jak prase divoké, tak i mnoho druhů 
šelem. Mezi psovité šelmy řadíme lišku 
obecnou a invazivní druh psíka mývalo-
vitého, z lasicovitých šelem lze v našem 
okolí spatřit kunu skalní i lesní, tchoře 
tmavého a lasici kolčavu.

Často slýchávám, že lidskou výhodou 
je lidově řečeno velký mozek a s ním 
spojené velké kognitivní schopnosti, ale 
i v této oblasti nalezneme překvapivé 
aspiranty na ocenění z říše zvířat. Mezi 
živočichy, které lze spatřit okolo Zelenče 
v hojném počtu a mají vysokou úroveň 

kognice, řadíme například krkavcovité 
ptáky. Konkrétně se jedná o druhy jako 
krkavec velký, vrána černá, havran pol-
ní, straka obecná, sojka obecná a kavka 
obecná. Několika laboratorními experi-
menty se podařilo dokázat, že tyto druhy 
dokážou řešit záludné úlohy, u kterých je 
nutno využít představivost. Například 
pokusy s vránámi ukázaly, že si jedinci 
tohoto druhu v případě potřeby doká-
žou upravit předložený nástroj tak, aby 
lépe vyhovoval jejich potřebám. Vrány 
dostaly rovný drátek, ale aby se dostaly 
k potravě, bylo nutné ho ohnout, aby na 
jeho konci vzniknul háček. Během krát-
kého časového úseku dokázaly tento 
problém opakovaně vyřešit. Překvapivé 
jsou i výsledky výzkumu České zeměděl-
ské univerzity na prasatech obecných, 
u kterých bylo evidováno záchranné 
chování, kdy prase chycené do pasti 
bylo z pasti vysvobozeno jiným kusem, 
stojícím vně odchytového zařízení. Aby 
prase otevřelo past bylo potřeba vyko-
nat hned několik na sebe navazujících 
úkonů. No a teď si představte vránu 
nebo prase se stejně velkým mozkem 
jako máme my…

Pro atlety na olympiádě je tedy největší 
motivací vyhrát zlatou medaili a vytvořit 
odkaz, který vzbuzuje úctu v očích sou-
peřů i vlastního národa. Ve zvířecí říši jde 
o přežití, potravu a rozmnožení se. Když 
prohrajete na stadionu, můžete odejít 
a příště to zkusit znovu. Když prohrajete 
v přírodě, druhá šance už přijít nemusí. 
Je to právě přírodní výběr, jenž vybrousil 
jednotlivé druhy živočichů jako diaman-
ty a možná je tento princip ještě někde 
hluboko uvnitř nás zakořeněn, a možná 
proto nás baví sledovat se zatajeným 
dechem ritualizované olympijské sou-
boje o „život“ a jásáme, když vyhraje náš 
kmen.

Michal Vlk 
Myslivecké sdružení Zeleneč

zdroj: Adobe Firefly
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Sestup ještě nepřebolel
Fotbalisty Zelenče čeká v nadcházející sezoně účast v 8. lize. 
V rámci snížení počtu středočeských 1. B tříd (nyní 7. liga) z pěti 
na čtyři se bohužel sestupovalo i z 11. místa, takže se „áčko“ 
propadlo po dvou letech do okresního přeboru. „Nebylo to 
o nějakém štěstí, důležité zápasy jsme si v závěru sezony pro-
hráli sami,“ říká trenér A-týmu Richard Nájemník.

Už jste se vyrovnal s tím, že tým bude hrát okresní přebor 
(nyní 8. liga)?
Když se k sestupu při různých diskuzích vracíme, tak to samo-
zřejmě pořád bolí. Je to ale sport a stává se to. Navíc tam byla 
spousta dalších okolností, kdy jsme kvůli reorganizaci soutěže 
sestupovali ze čtvrtého místa od konce, což se standardně 
neděje. Ale o tom jsme věděli dopředu. Nyní už je tu však nová 
sezona.

Bude reorganizace fotbalových 
soutěží přínosem?
Ještě to neumím úplně vyhodno-
tit. Zaznamenal jsem, že důvody 
pro to byly lepší cestování a zkva-
litnění soutěží. Tak uvidíme.

Bude kvalitnější i okresní 
přebor, když sestoupilo to-
lik týmů z 1. B třídy?
I když bych ze sportovního 
pohledu raději hrál vyš-
ší soutěž, tak osmá liga 
bude rozhodně kvalitní. 
Budou tam totiž i týmy, kte-
ré při reorganizaci spadly 
do okresu Praha-východ 
jako my. Proto se na novou 
sezonu těším, bude to výzva. 
Nechceme se úplně pova-
žovat za favorita soutěže, při-
stupujeme k tomu s pokorou 
a mám vizi, že bychom se 

měli zápas od zápasu posunovat k bojům o přední příčky. Pak 
teprve můžeme přemýšlet o postupu.

Vstupujete do okresního přeboru se stejným týmem?
Nezaznamenal jsem, že by někdo chtěl přestupovat jinam. 
Se všemi hráči jsme se domluvili, že zůstávají.

Není tato situace příležitostí k omlazení týmu? Také B-tým 
sestoupil do IV. třídy (nyní 10. liga), takže se po 12 letech do 
Zelenče vrací „pralesní liga“…
Neřekl bych, že máme tým nějakým způsobem přestárlý. Hrá-
či nad 30 let nejsou na této úrovni ničím výjimečným a před-
stavují naopak zkušenost. Nejde tak ani o generační obměnu, 
jako spíše o vhodné doplňování kádru hráči, kteří přicházejí 
z dorostu. S těmi jsme se snažili hodně pracovat, aby nám ni-
kam neutekli a hráli tady. Z dorostu jich přišlo pět a uvidíme, jak 
se s přechodem mezi chlapy popasují.

Lubor Černohlávek

Domácí zápasy A-týmu SK Zeleneč v roce 2024:

2. kolo:            SK Zeleneč A – Sparta Mratín
 1. 9. (17:00)

4. kolo:  SK Zeleneč A – Sokol Vyšehořovice
 15. 9. (16:30)

6. kolo: SK Zeleneč A – Aero Odolena Voda
 29. 9. (16:00)

8. kolo  SK Zeleneč A – Slavoj V. Popovice A
 13. 10. (15:30)

10. kolo: SK Zeleneč A – FK Radošovice
 27. 10. (14:30) 

12. kolo:            SK Zeleneč A – TJ Záryby A 
 10. 11. (14:00)
 

Zelenečští jubilanti 
Letním oslavencům, kteří svá významná životní jubilea oslavili 
v červenci a srpnu přejeme do dalších let mnoho zdraví, elánu 
a dobré nálady. Nechť jste obklopeni těmi, kteří vás mají rádi 
a se kterými rádi trávíte čas. 

Duras František

Vesecká Marta

Brothánek Zdeněk

Ešner Jaroslav

Štefl Václav

Truhlářová Jiřina

Li Fengying

Malý Pavel

Malevičová Hana

Paseková Alena

Vrátná Marcela

Balla Jozef

Roušal Karel

Šulkovská Anna
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Do nového 
školního roku 
vstupuje ZŠ 
Zeleneč s řadou 
novinek
Nový školní rok už pomalu, ale jistě ote-
vírá dveře. Ve škole se přes prázdniny 
usilovně pracovalo, abychom jej uvítali 
zase v trochu novějším a pro děti, ale 
i pro vás rodiče, o trochu lépe vybave-
nějším a příjemnějším prostředí. Ne vše 
se z různých (zejména dodavatelských) 
důvodů podařilo dokončit během léta, 
nicméně nejpozději v prvním čtvrtletí 
budou všechny naše letošní plány do-
končeny.

Naše škola je nádherně členitá. Je to 
dáno jejím vývojem, kdy se postupně 
rozšiřovala o další a další budovy, což 
vytváří mnoho zajímavých zákoutí a díky 
tomu máme i poměrně pěknou školní 
zahradu se spoustou zeleně a stínu. Má 
to ale také řadu nevýhod a někdy po-
pravdě trochu závidím ředitelům, kteří 
pečují o jeden kvádr. Členitost a roz-
dělení na budovy, byť suchou nohou 
průchozí, totiž generuje potřebu až ná-
sobně většího pokrytí dohledy o pře-
stávkách, ale hlavně to klade velké ná-
roky na rozmístění jednotlivých ročníků. 
Ruku v ruce s tím totiž neseme břímě 
velmi malých tříd zejména na nejstarší 

budově, či stále trvající handicap v mož-
nostech zřízení stálých odborných uče-
ben. A tak již na konci každého školního 
roku usilovně přemýšlíme a čmáráme 
diagramy, která třída se kam posune, 
aby to pro všechny bylo komfortní a ale-
spoň trochu logisticky funkční. Jak totiž 
děti rostou, zejména třídy na hlavní bu-
dově jim i při stejném počtu dětí začnou 
být malé, a to se odráží i na jejich cho-
vání a učení.

Velmi dlouho jsme prahli po přírodověd-
né učebně, která nám citelně chyběla. 

Máme skvělý tým učitelů přírodních věd 
s hlubokou orientací na enviromentální 
výchovu, ale naplněnost školy a její dis-
pozice tomu stále nepřály. Již před dvě-
ma roky jsme vypracovali plán rozvoje, 
ve kterém byla přírodovědná učebna 
hlavním bodem. A díky úsilí řady lidí, 
vstřícné podpory ze strany zřizovate-
le a budování dobrých vztahů s MAS 
Střední Polabí jak ze strany obce, tak 
ze strany školy, se dobrá věc podaři-
la, a my v září děti přivítáme v moderní 
učebně plné unikátních řešení. A skvělá 
zpráva je, že se naší škole podařilo uspět 

Vizualizace přírodovědné učebny
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ai s žádostí o dotaci! Na vybudování jsme 
získali z Integrovaného regionálního 
operačního programu téměř 4 miliony 
korun. Vzhledem k podstatným staveb-
ním úpravám prostor to sice nepokryje 
celkové náklady, ale velkou část ano. 
Zbytek nákladů hradila Obec Zeleneč 
a my tímto ještě jednou moc děkujeme 
nejen za finanční podporu, ale i za kon-
struktivní řízení stavebních prací.

Prvotní zadání vychází z představ našich 
učitelů a vedení školy. V úzkém pracov-
ním týmu jsme jasně definovali, jak má 
budoucí učebna vypadat. Její rozdělení 
na tři zóny v jednom velkém prostoru 
vychází z plánované koncepce výuky 
a dává řadu možností, jak v ní učit, bá-
dat a poznávat. Ať už jde o přírodovědu, 
fyziku či chemii. Najdete zde část výuko-
vou, demonstrační a badatelskou, a tak 
bude jen na vyučujícím, jak si hodinu 
rozvrhne.  Jak už bylo řečeno, podstatný 
byl pro nás i prvek enviromentální. Ten 
zajišťuje unikátní designová zelená stě-
na s automatickou závlahou, spínaným 
osvětlením a řadou dalších vychytávek. 
Ve spodních patrech budou děti pěsto-
vat bylinky, vrchní patra pak patří trval-
kám. Stěna nejen, že přináší zeleň do 
vnitřních prostorů, ale poskytuje přírodní 
materiál pro bádání ať už laboratorní, 
tak pro různá pozorování. Zastoupena 
bude také fauna. V první fázi zde bude 
jedno terárium představující stepní bio-
top, kde budou žít hlavně naše agamy. 
V budoucnosti plánujeme jednu z vitrín 
zaplnit velkým teráriem s biotopem pra-
lesa.

Vitríny jsou jedním z dalších prvků kon-
cepce učebny, na který jsme pyšní. Na-
ším záměrem bylo totiž učebnu propojit 
s venkovním prostorem chodby, která 
spojuje hlavní budovu s nejmladší bu-
dovou „D“, kde je i tělocvična. Denně 
tak tudy projde mnoho dětí. Velkoplošné 
vitríny, byť šlo stavebně nakonec po-
měrně o oříšek, tyto prostory nádherně 
spojují, a i z venku tak bude možné pro-
hlížet si přírodniny, modely a v budouc-
nu právě i deštný prales a pozorovat 
zvířátka.

Středová demonstrační část, rozděle-
ná na „suchou a mokrou“, dává pro-
stor k pokusům pod vedením učitele 
či ukázkám postupů jak pro výukovou, 
tak pro badatelskou sekci. Přírodní vědy 
jsou pro nás hlavně o zkušenostech 
dětí, a tak posledním bodem zadání byl 
dostatek úložných prostor pro všemož-
né přírodniny, demonstrační sady, pří-
stroje a řadu dalšího vybavení, a i tento 
náš záměr se povedlo naplnit uceleným 

řešením vestavěných skříní. Samozřej-
mostí je vybavení učebny moderními 
technologiemi, široké možnosti sdílení 
obrazu z počítače, tabletů, mikroskopu 
či vizualizéru do různých částí učebny, 
žákovské notebooky a demonstrační-
mi modely.

Ostatně digitální kompetence dětí plá-
nujeme rozvíjet i v další novince. Již delší 
dobu jsme pokukovali po novém kon-
ceptu digitálních učebnic, se kterým 
přišla společnost Vivid Books. A po zra-
lé úvaze budou od září součástí i naší 
školy, a to v přírodopisu, fyzice a che-
mii. Mimo celou myšlenku, se nám od 
začátku líbil i design těchto produktů, 
a tak i my máme velkou radost, že mu 
v letošním roce bylo uděleno jako jedi-
ným učebnicím v historii nejprestižnější 
ocenění pro české autory a designé-
ry Czech Grand Design za rok 2023! 
Nové učebnice lze využívat samozřej-
mě i klasicky, ale jejich síla tkví zejména 
v přidaném digitálním obsahu, mož-
nostech individuálního přístupu k uče-

ní, a provázaností hned několika prvků, 
a tak věříme, že si je naše děti vyrůstají-
cí ve 21. století oblíbí.

Další prostory pro učení hledáme i ven-
ku. Smutně jsme často prohlíželi velkou 
venkovní terasu na hlavní budově školy, 
na kterou ale prakticky celý den svítí pří-
mé slunce a pro venkovní výuku nebyla 
nikdy moc použitelná. To se ale s letoš-
ním podzimem změní! Díky podpoře 
zřizovatele bude terasa zastřešena. 
Zvolen byl systém variabilních lamel, 
díky kterým bude možné regulovat tep-
lotu přesně podle konkrétních potřeb. 
My jsme pak vybrali lehký venkovní ná-
bytek pro co možná nejvyšší variabilitu, 
aby zde mohl rychle vzniknout prostor 
pro přestávkový piknik, výtvarný ateliér, 
skupinovou práci v hnízdech, či samo-
statnou práci při badatelské výuce. Pří-
mé propojení na školní zahradu otevírá 
také další možnosti využití a rádi vás zde 
přivítáme třeba i při nějakém dětském 
vystoupení.

Škola ale není jen výuka. Naším úko-
lem je dát dětem také prostor pro re-
laxaci. A to i aktivní. V uplynulém roce 
jsme získali velmi dobrou zkušenost 
s hrazdami mezi dveřními zárubněmi, 
na kterých děti skutečně aktivně cvičí 
téměř každou přestávku. Proto bude-
me tento prvek i nadále rozšiřovat. Pro 
prvostupňové žáky jsme však na chod-
bu připravili velkou novinku – krásnou 
lezeckou stěnu s certifikovanou dopa-
dovou plochou. Bohužel jsme ve škole 
vzhledem k úzkým chodbám našli pou-
ze jeden vhodný prostor pro realizaci, 
ale i tak věříme, že zadrženou energii 
během vyučovací hodiny zde budou 
naši nejmenší žáci rádi uvolňovat. Hlav-
ně druhostupňoví se naopak mohou 

Máme novou 
přírodověnou  

učebnu
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těšit na vzdušný hokej a další prvky pro 
aktivní vyžití na chodbách během pře-
stávek. Pokračujeme ale i s budová-
ním klidových zón a chodby na hlavní 
budově vybavujeme krásně barevnými 

sedacími soupravami s omyvatelným 
povrchem. Hlavní chodba je navíc nově 
vymalovaná a přibydou i větší nástěnky 
pro naši Zelenečskou galerii – tedy vý-
tvarná díla našich dětí.

Za podpory zřizovatele se také konečně 
podařilo vyřešit prostory pro parkování 
kol a koloběžek ve vnitřní části školního 
dvora. Máme velkou radost, že děti do 
školy právě na těchto dopravních pro-

středcích ve velké míře jezdí. Na dru-
hou stranu variabilita koloběžek a kol 
je veliká. Hledali jsme tedy stojany, 
které bezpečně uloží různé typy, což 
dosavadní řešení ani v nejmenším 

neumožňovalo a koloběžky se tak 
povětšinou válely jedna přes druhou. 
Nechali jsme se inspirovat v jiné škole 
a společně s Obcí Zeleneč jsme vy-
brali velmi univerzální stojany, které 
přesně pasují našim potřebám.

Velká novinka čeká také na družino-
vé děti, respektive jejich rodiče. Na 
dvou místech školy jsou již instalo-
vány čipové terminály, přes které si 
budou rodiče svá dítka vyzvedávat. 
Nejen, že vyhovíme připravované 
legislativě již nyní, ale hlavně dalším 
drobným krokem přispějeme ke zvý-
šení bezpečí ve škole a věříme, že 
ve finále i trochu usnadníme život 
rodičům. Odpadnou totiž i „papírky“ 
s mimořádnými odchody, záznam 
bude možné provést pohodlně elek-
tronicky. I v tomto případě jsme se 
nechali inspirovat dobrou praxí hned 
z několika jiných škol nejen v regio-
nu a vybrali jsme pro řešení partne-
ra s největšími zkušenostmi v tomto 
segmentu.

Poslední dobrou zprávu máme asi 
zejména pro rodiče přespolních dětí. 
Jak už jsem zmínil v úvodu tohoto 
článku, nejtěžší je v naší škole najít 
prostory pro cokoli. Povedlo se nám 
však vyřešit, kde by mohly o poled-
ních pauzách zejména při nepřízni-
vém počasí děti počkat na začátek 
odpoledního vyučování. Kapacita 
prostoru má svá omezení, ale ti, kte-
ří to mají domů daleko, budou moci 
nově trávit čas ve vestibulu školy, kde 
jsme odstraněním části klecových 
šaten získali místo, které nabídne 
i trochu relaxačních prvků.

Nový školní rok s sebou přinese ještě 
mnoho různých drobných inovací jak 
organizačních, tak materiálního vyba-
vení. Výše je jen výčet těch největších 
výsledků práce, kterou pro vaše naše 
děti společně se zřizovatelem děláme. 
Zároveň už ale samozřejmě aktivně 
pracujeme i na dalších projektech do 
příštích let. Tím největším bude po-
stupná revitalizace a vybavenost škol-
ní zahrady a prostor kolem školy. Svou 
práci na rozvoji školy děláme ale hlav-
ně pro děti, a tak všem přejeme, ať je 
pro ně nový školní rok tak úspěšný, jak 
jen sami budou chtít. My si moc pře-
jeme, aby do naší školy chodili rádi, 
cítili se v ní dobře a bezpečně a měli 
možnost v ní rozvíjet své talenty. A aby-
chom v ní společně mohli budovat ra-
dost z učení.

Jiří Ptáčník
ředitel školy

Zóny pro relaxaci, volný čas  
a parkování kol a koloběžek
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Nové stojany na kola a koloběžky

Nově zastřešená terasa
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Chceme zůstat 
vesnicí, říká 
starosta Radonic
Seriál o sousedních obcích pokračuje 
rozhovorem se starostou Radonic Sta-
nislavem Němcem. Obci, která může 
jít v mnoha ohledech příkladem svým 
sousedům, starostuje už skoro 16 let. Za 
tu dobu prošla obrovskou změnou, ne 
však tolik nárůstem počtu obyvatel, jako 
spíše občanskou vybaveností, celkovým 
vzhledem a kulturou nažívání místních 
obyvatel. V obci, která má jen málo 
přes tisíc obyvatel, mají dva víceúčelové 
sály, kompletní školu a školku, obchod, 
obecní služební byty, velký park a amfi-
teátr. Obec nefandí velkým developer-
ským projektům a nespoléhá na pomoc 
podnikatelů, kraje ani státu. 

Pan starosta, který tu dlouhá léta hospo-
daří a podniká a zůstává tzv. neuvolně-
ným, je velký patriot a je na svou vesnici 
velmi hrdý. Především si váží toho, jak se 
postupně povedlo místní lidi semknout, 
aby táhli za jeden provaz. 

Jak vypadaly Radonice, když jste se 
stal starostou? 
Obec jsem převzal s 30 miliony na účtu 
a 90 miliony splatných faktur. Horší byl 

obrovský skrytý dluh obce, kam poma-
lu 50 let nikdo nenainvestoval ani do 
naprosto základní vybavenosti. Kromě 
školky ze 70. let s nedostatečnou kapa-
citou tu de facto nebylo nic. Kanalizace 
byla jen v části obce, asi 90 procent ko-
munikací nebylo zpevněných, ve většině 
obce nebyla zavedena voda a při kaž-
dém větším dešti docházelo k vyplavo-
vání části obce, která leží níž. Budovy 
v centru obce byly ruiny včetně staré 
školy. Dnešní restaurace Beseda slouži-
la jako obecní kulturní dům, ale byla to 
spíš taková zaplivaná špeluňka. Nebyl 
tu vyřešen problém velkoobjemového 
odpadu. Hned za posledními domy, kde 
je dneska park Amerika, byla velká čer-
ná skládka. Údržbu celé obce včetně 
zeleně zajišťoval jeden člověk, který ne-
měl žádný plán. A tak dále. Ale hlavně tu 
spolu lidé vůbec nemluvili, nepotkávali 
se, vládla tu špatná atmosféra. Vesnice 
byla rozdělena a řídila ji vlastně práv-
ní kancelář nejmenovaného advokáta 
z Brandýsa, který byl zainteresovaný na 
prodeji pozemků. Při zasedání zastupi-
telstva vedle starostky seděli dva advo-
káti a de facto šéfovali celé jednání. 

Jak se vám podařilo dostat obec z tak 
tristního stavu do stavu dnešního? Měli 
jste nějaký plán, nebo jste k tomu při-
stupovali jako krizoví manažeři a spíše 
intuitivně? 

Už v roce 2006, kdy jsme vstoupili do za-
stupitelstva, jsme iniciovali vznik něče-
ho, co jsme nazvali revitalizační výbor. 
Už tehdy se nám podařilo pro myšlen-
ku změn získat i zastupitele z druhého 
uskupení. Dali jsme dohromady tzv. re-
vitalizační program, kde mimo jiné byly 
zmapovány všechny obecní budovy 
a možnosti jejich využití. V tomhle jsem 
měl výhodu, že tu žiju od narození a pře-
de mnou už několik generací tu hos-
podařilo a podnikalo, takže jsem to tu 
opravdu znal jako své boty. Taky jsme 
odmítli nákladné nápady typu vybudo-
vat dům s pečovatelskou službou nebo 
koupit a zrekonstruovat prvorepubliko-
vou Hoffmannovu vilu, když jsme pro ni 
neměli žádné rozumné využití. Násled-
ně to mimochodem udělal soukromý 
vlastník a dneska vila zase září svou krá-
sou do všech stran. 

Nakonec jsme na to šli tak, že vznikla 
jednoduchá tabulka, kde bylo sepsáno, 
co potřebujeme a kolik to bude stát, jaké 
budovy máme a jaké jsou varianty jejich 
využití s tím, že každá varianta něco při-
náší, ale má i své náklady. Pozvali jsme 
lidi, kterých přišlo skoro 100 a nechali je 
odhlasovat, kterou variantu chtějí. Zvítě-
zila ta, kterou jsme sami navrhovali: na 
místě bývalé školy vzniknul Obecním 
dům s obchodem, sálem a několika 
byty a dalšími prioritami se stalo dobu-

Vizualizace přírodovědné učebny
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dování vodovou a kanalizace, rekon-
strukce a zvýšení kapacity školky. Začalo 
to za bývalé starostky, ale ta byla v prů-
běhu odvolána, načež jsem po diskusi 
byl zvolen novým starostou. 

Jak je třeba možné, že při procházce 
po obci potkáváte skoro samé zrekon-
struované nebo aspoň nově namalo-
vané domy?
Hlavně centrum původně vypadalo 
strašně. Tak nás napadlo vypsat vlastní 
dotační, jakýsi motivační program pro 
vylepšení vzhledu obce. Konkrétně šlo 
o příspěvek na novou fasádu u starých 
domů. Původně to bylo 20 tisíc, ale pro-
gram pokračuje pořád a dneska jsme 
dotaci zvýšili na 30 tisíc. Ono to není 
moc, ale je v tom ten motivační prvek. 
Za ta léta, co běží, došlo k opravě asi 50 
domů v celé obcí, hlavně ale v jejím vidi-
telném centru.   

Které počiny obce považujete za nej-
zásadnější? 
Určitě mezi ně patří Obecní dům, který je 
vlastně multifunkčním zařízením. Kromě 
jiného je tu několik bytů, které využíváme 
pro naše učitele nebo třeba nájemce 
obchodu. Velkou věcí je vybudování už 
zmíněného parku Amerika na místě bý-
valé skládky. Tam se nám podařilo hned 
několik věcí najednou. Odkoupili jsme 

pozemek od jeho bývalých majitelů 
a\  zároveň je motivovali k tomu, aby pe-
níze, které za něj dostali, investovali do 
rekonstrukce svého statku úplně upro-
střed obce. Skládku jsme zavezli hlínou 
z močálu, čímž vzniknul dnešní rybníček, 
nad ním je kopeček s amfiteátrem. 

Park Amerika a amfiteátr, to jsou až 
legendární projekty, známé v širokém 
okolí. 
Amfiteátr se opravdu stal centrem dění 
v obci, konají se tu velké vánoční akce, 
hraje se tu divadlo, včetně pravidelných 
představení Spolku Kašpar, probíhají tu 
letní koncerty. Hlavně je to ale místo, kde 
se lidi potkávají od dětí až po seniory. 
V zimě tam už několik sezón zasněžuje-
me, už máme dokonce vlastní sněžné 
dělo. 

Zatím to vypadá jako jeden nekončící 
úspěch. Přišly taky nějaké těžkosti? 
Samozřejmě a nebylo jich málo. Do-
konce tu byla přinejmenším jedna sku-
tečná krize. To bylo někdy v roce 2016 
nebo 2017, kdy nám 7. dubna ze Satalic, 
s nimiž jsme měli léta letoucí smlouvu 
o školském obvodu, přišla výpověď, pro-
tože satalickým dětem přestala škola 
stačit. A my museli v řádu několika mě-
síců vyřešit problém, kam poslat naše 
prvňáky. Rozhodli jsme se postavit no-
vou školu na pozemcích obce. Na konci 
října už jsme měli žádost o stavební po-
volení. Mezitím začal jako první třída fun-
govat prostor v Obecním domě. Za rok 
už stál první stupeň školy. Na jeho vybu-
dování jsme využili jedinou opravdu větší 
dotaci: z 55 milionů jsme tehdy dostali 
skoro polovinu. Následoval druhý stupeň 
a tělocvična. 

Můžete odhadnout, kolik tyhle všechny 
projekty vaši obec stály? 
Bude to někde kolem 300 milionů 
z vlastních zdrojů, z nichž většinu jsme 
kromě rozpočtového určení daní získali 
z prodeje obecních parcel, a pak zmí-
něná asi 27timilionová dotace na školu.

Jakou vlastně máte politiku prodeje 
pozemků?  
Před těmi asi 15 lety jsme prodali přes 80 
pozemků, to byla zdaleka největší část. 
Pak jsme pozemky zasíťovali a nechali 
tzv. do foroty. Část z nich jsme prodali 
a peníze investovali do školy, část, kon-
krétně asi 6 parcel v ceně cca 60 milio-
nů, zůstává „na horší časy“.

Už jsme mluvili o množství akcí. Jak se 
vám daří je organizovat a lákat na ně 
lidi? Rozšiřuje se třeba počet lidí, kteří 
na ně chodí? 

Akce má na starosti kulturní komise, kde 
se sešlo několik akčních lidí, kteří pořád 
něco vymýšlejí. Většina akcí je ale cílena 
na konkrétní okruh lidí – na různě staré 
děti, rodiče s dětmi, na seniory. A pak je 
pár větších akcí určených všem. Třeba 
na divadlo pravidelně chodí kolem 150 
lidí (Radonice mají něco přes 1000 oby-
vatel – pozn. red.), takže se ani nevejdou 
do malého sálu pro 100 lidí. 

Velká část zastupitelů samotných hraje 
divadlo, vystupuje s kapelami nebo je 
zapojujeme do obecních akcí, což taky 
hodně táhne lidi a tvoří to podhoubí pro 
dobrou atmosféru. 

Na čem pracujete nyní? 
Doděláváme obecní bytový dům, kde 
jsme větší rodinný domek přebudovali 
na čtyři menší byty. 

Jaký režim tyto byty budou mít? 
Podívejte (starosta ukazuje na smlouvy 
ležící na stole – pozn. red.), tady mám 
zrovna smlouvy na čtyři služební byty – 
z toho tři budou mít učitelé a jeden údrž-
bář obce.

Zeptám se na model řízení obce. Vy jste 
neuvolněný starosta a zároveň máte 
radu, která je vzhledem k velikosti vaší 
obce dost raritou. Jak to funguje? 
Na tom je zajímavé, že rada tu existo-
vala už za mé předchůdkyně. Zastupi-
telstvo má 15 členů a rada 5. Jako rada 
se scházíme každý týden, jako zastupi-
telstvo přibližně jednou za čtvrt roku. Na 
radě vždycky během hodiny projdeme 
všechny provozní věci typu faktury, které 
jsou přes 20 tisíc, ale i koncepčnější zá-
ležitosti. Já osobně jsem tu celou středu 
a pondělí odpoledne. Ale tím, že hos-
podařím a podnikám tady v obci, můžu 
přiběhnout v zásadě kdykoli a kamkoli. 

Takže to není tak, že by ostatní radní 
měli nějaké zvláštní pověření, na něco 
specializovali, jeden třeba na školství, 
druhý na údržbu obce?
Částečně ano: třeba jeden z radních 
má na starosti právě údržbu obce, ob-
jednává třeba materiál, který je potřeba, 
když jsme teď měnili územní plán, měl 
to na starosti místostarosta. Myslím, že 
model s radou funguje dobře a zatahuje 
víc lidí do konkrétní práce a častějšího 
rozhodování.  

Kolik lidí pracuje na úřadě a v partě 
technických služeb? 
Na úřadě máme dvě úřednice, nicmé-
ně ty mají na starosti i výdejnu pošty. Pak 
tu máme Petra Chmela jako stavebníka 
technika, kterého nám teď čím dál více Starosta Stanislav Němec
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Multifunkční Obecní dům v Radonicích

odluzuje Zeleneč (směje se). Vzhledem 
k tomu, že pořád něco stavíme, je tu dost 
vytížený. Chlapům v technických služ-
bách šéfuje jeden ze zastupitelů a jsou 
celkem čtyři, k nim sezónně najímáme 
brigádníky. Plus máme obecní policii. 

Vidíte nějaké perspektivy spolupráce 
s naší obcí? 
Po pravdě jich moc není, což je dáno 
jednak tím, že my se snažíme být hodně 
soběstační, jednak tím, že nás odděluje 
dálnice, která dost ztěžuje fyzický kon-

takt. A možná je tu i naše dlouhodobé 
rozhodnutí zůstat vesnicí, zachovat si 
venkovský ráz, např. tu nikomu nepo-
volíme ani dvojdomek, zatímco vy díky 
výstavbě lokalit řadových domů a velké-
mu rozvoji směřujete spíše k menšímu 
městu. A navíc už dál nechceme nijak 
zvyšovat počet obyvatel, protože naše 
kapacity jsou teď postaveny akorát tak, 
aby to stačilo s nějakou malou rezervou. 
Nicméně s vaším starostou udržujeme 
trvalou komunikaci a když bude příleži-
tost, rádi ji využijeme.

Poslední obligátní otázka: Máte ještě 
nějaký sen, který si jako starosta chce-
te splnit? 
Docela velkou starost mám o to, aby tu 
někdo za pár let byl ochoten tu obec dál 
vést a sloužit jí. To totiž vůbec není samo-
zřejmost. A to teď mluvím o ochotě, vy-
nechávám schopnosti. Takže můj sen je 
mít to veslo za čas komu předat, něko-
mu, kdo to zvládne a koho to bude bavit 
tak jako mě.

Rozhovor vedl Ladislav Mrklas
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Inzerujte  
v Zelenečském 
zpravodaji

a zviditelněte  
svou firmu

• zpravodaj vychází v nákladu 1 200 výtisků
• zveřejněn je také v online verzi na webových stránkách obce
• vybírat můžete z několika formátů
• možnost propojení inzerce přes oficiální Facebook profil obce

redakce@zelenec.cz

formát

1/8  (90,1 x 65,1 mm)

1/8 (podval)  (184,6 x 33,6 mm)

1/4  (90,1 x 134,4 mm)

1/2  (184,6 x 134,4 mm)

1/1  (184,6 x 273 mm)

zadní strana  (210 x 193,2 mm)

řádková inzerce

vkládaná inzerce

cena

    450 Kč

450 Kč    

900 Kč

1 800 Kč 

3 600 Kč

4 500 Kč

100 Kč

2,50 Kč/Ks
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Jak správně třídit 
papír?
Papír je nejčastěji recyklovanou suro-
vinou. Množství, které se ve světě roč-
ně zrecykluje, se počítá na miliony tun. 
Každá česká domácnost vytřídí ročně 
bezmála 53,5 kilogramů papíru – 88 % 
z toho je recyklováno a využito. 

5 až 7 – to je maximální počet recyklač-
ních cyklů papíru. Opakovanou recykla-
cí se totiž celulózová vlákna, z nichž je 
papír tvořen, lámou a postupně zkracují.  
Samotná recyklace papíru je velmi jed-
noduchá. Ale vezměme to od začátku.  

Z modrých kontejnerů se vytříděný papír 
sváží na dotřiďovací linky, kde se zbavuje 
nečistot, třídí se podle druhů, následně 
slisuje do balíků a odváží do papíren. 
Sběrový papír je možné vytřídit až na 
23 různých druhů. Vytřídí se například 
lepenkový papír, noviny, časopisy a po 
slisování míří jednotlivé druhy vytřídě-
ného papíru ke zpracovatelům. Papír, 
pro který není v ČR zpracování, se vyváží 
k recyklaci do zahraničí, především do 
Německa, Rakouska, Polska nebo Slo-
venska. Některé speciální druhy papíru 
se naopak do ČR dováží. 

Nejčastější způsob recyklace je výroba 
nového papíru v papírnách. Ty vyrábějí 
jak 100% recyklovaný papír (např. sešity, 

archivní boxy, šanony, toaletní papír), tak 
papír jen s určitým podílem recyklátu. 
Každá papírna má svůj výrobní program 
a zaměřuje se jen na některé druhy pa-
píru. S trochou nadsázky je možné říci, 
že každý papír, který si koupíte, obsahuje 
určitý podíl vláken ze sběrového papíru. 

V naší obci můžete papír třídit do mod-
rých pytlů a umístit je vždy v úterý před 
váš dům. Papír můžete odvézt také do 
sběrného dvora. Rovněž větší kartonové 
krabice, které se nevejdou do pytlů od-
vezte do sběrného dvora.

Zdroj: www.ekokom.cz

DO MODRÉHO PYTLE PATŘÍ

časopisy, noviny, sešity, knihy bez pevné vazby

papírové obaly, krabice, vše z lepenky

obálky s fóliovými okénky

papír s kancelářskými sponkami

bublinkové obálky pouze bez plastového vnitřku

DO MODRÉHO PYTLE NEPATŘÍ

celé svazky knih s pevnou vazbou

uhlový, mastný nebo znečištěný papír

mokré papírové kapesníky, ručníky

laminovaný papír

dětské pleny

V ZELENČI

parkovište ̌u vlakové zastávky v ulici Husova

Každý pátek v zár ̌í a r ̌íjnu

TRHY

15.00 - 18.00

Pořádá Obec Zeleneč
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Zpátky do školy: malý 
zářijový kvíz 
1. Vyřešte rovnici: 2x + 3 = 11

a. x = 4 
b. x = 5 
c. x = 6 
d.  x = 7 

2. Jaký je obsah obdélníku s délkou 5 cm a šířkou 3 cm? 
a. 15 cm2 
b. 8 cm2

c. 30 cm2 
d. 12 cm2 

3. Jaký je vztah mezi napětím (U), proudem (I) a odporem (R) v ob-
vodu?

a.  U = I + R
b.  U = I x R
c.  U = R : I
d.  U = R - I

4. Jaký jev vysvětluje Archimédův zákon? 
a.  Tíhovou sílu  
b.  Vztlakovou sílu 
c.  Elektrický odpor 
d.  Setrvačnost

 

5. Který orgán v lidském těle je zodpovědný za filtrování krve?
a.  Játra 
b.  Srdce 
c.  Ledviny
d.  Plíce

6. Jaká je hlavní funkce mitochondrií v buňce?
a.  Produkce energie
b.  Ukládání genetické informace 
c.  Rozklad odpadních látek
d.  Tvorba bílkovin       

5–6 správných odpovědí: Výborně, 7. třídou byste prošel(šla) 
prakticky bez ztráty kytičky.  

3–4 správné odpovědi: Leccos si ještě pamatujete, ale 
opakování je matkou moudrosti, takže si občas můžete 
některé znalosti osvěžit.       

0–2 správné odpovědi: Ajaj, takhle byste sedmičkou moc 
dobře nepropluli. Rozhodně se nepouštějte do kritizování 
svých ratolestí nebo kamarádů, při poměřování byste mohl(a) 
odejít se solidní ostudou.   

Správné odpovědi: 1. b), 2. a), 3. b), 4. b), 5. c), 6. a).
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Není dotace 
jako dotace. 
V letošním roce ukončil po několika 
letech svoji činnost oblíbený kera-
mický kroužek pro seniory. Stejně 
jako v předchozích letech si požá-
dal o dotaci z rozpočtu obce ve výši 
70.000 Kč. I přes stále rostoucí ná-
klady nežádal spolek Hobbýk, který 
tuto činnost dlouhodobě zajišťuje, 
o zvýšení dotace oproti loňskému 
roku. Žádost byla řádně projednána 
Výborem pro školství, kulturu, sport 
a sociální věci, kde pouze paní Eva 
Watson-Jones a  zastupitel Ing. Mi-
chal Gazdo podpořili poskytnutí 
dotace v plné výši. Na veřejném 
zasedání zastupitelstva obce, kde 
jsou dotace schvalovány, byla sice 
v navrženém usnesení uvedena 

původní částka 70.000 Kč, ale ješ-
tě než mohlo proběhnout hlaso-
vání o tomto bodu, byl zastupiteli 
SPZ předložen protinávrh s částkou 
poloviční, tedy 35.000 Kč. Jelikož 
dle jednacího řádu zastupitelstva 
obce se o protinávrhu musí hlaso-
vat nejdřív, bylo rovnou hlasováno 
o částce 35.000 Kč. Naši zastupite-
lé tento protinávrh nepodpořili, a to 
výhradně proto, že chtěli hlasovat 
dle původního bodu pro poskyt-
nutí dotace v plné výši. Protinávrh 
byl bohužel hlasy volebních vítězů 
schválen, což automaticky zname-
ná, že o původním návrhu se již ne-
hlasuje. 

Dotace byla tedy schválena pou-
ze v poloviční výši, což v praxi zna-
menalo, že kurz nebylo možné z fi-
nančních důvodů realizovat. Pro 
účastníky kurzu je to opravdu ško-

da, protože jeho hlavním přínosem 
nebyla jen tvorba zajímavých vý-
robků, ale i další aspekty scházení 
místních seniorek, jako je manuál-
ní činnost podporující zachování 
jemné motoriky, pravidelná aktivita 
a společenský kontakt s vrstevníky. 

Josef Bašta

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.

Článek bez 
pokračování
Již skoro dva roky máme obecní Ze-
lenečský časopis, z jehož titulní stra-
ny se na nás usmívá starosta obce 
nebo některý z místostarostů. Ško-
da, že panu starostovi tento úsměv 
nevydržel i při projednávání územní-
ho plánu. Asi vás bude zajímat proč. 
Odpověď je vcelku jednoduchá. Ne 
všichni občané sdílejí nastavené 
priority pana starosty a jeho před-
stavy o budoucím rozvoji obce pro 
předem připravené investory.

Z těchto změn je zřejmé, proč trvalo 
více než rok vypořádání připomínek 
k původnímu návrhu, a kdo tyto po-
změňovací návrhy předkládal, i když 
nás pan starosta ujišťoval, že obec 
ani její zvolení zástupci žádné připo-
mínky nepodávali (asi to tak oprav-
du nebylo). 

Řada občanů nejen ze Zátopkovy 
ulice projevila důrazný nesouhlas 
s rozšířením sportovního areálu, kte-
rý již v současné době zatěžuje okolí 
nadměrným hlukem a jeho rozšíření 
znásobí již nyní neřešenou dopravní 
situaci v klidu (co v jednoduchosti 
znamená, že zde již nyní není kde 
zaparkovat). V rámci realizace návr-

hu by navíc došlo k narušení bioko-
ridoru, tedy zeleně v přilehlém okolí.

Opakovaného veřejného projedná-
ní v červnu tohoto roku se zúčastni-
la velká řada zelenečských občanů, 
kteří přišli veřejně vyjádřit nespoko-
jenost z navrženými změnami. Kro-
mě již zmiňovaného sportoviště se 
jedná například o:

• Plánovanou bytovou výstavbu 
v lokalitě Ferona

• Využití a rozšíření pozemku ve 
Mstětické ulici

• Zrušení plánu na vysázení obecní-
ho sadu v této lokalitě

• Vybudování komunikace okolo 
počernické čistírny odpadních 
vod, která naváže na stávající   ko-
munikaci K Zelenči a svede pro-
voz ze sjezdu z dálnice D10/exit 3, 
čímž zahustí dopravu v ulici Bezr-
učova a navazujících komunika-
cích

• Snížení plochy biokoridorů opro-
ti předešlému návrhu územního 
plánu, které naruší ekologickou 
stabilitu dotčených lokalit a omezí 
zadržování vody v krajině

Řada z těchto předložených návrhů 
je na zemědělské půdě vysoké bo-
nity, což překvapivě nevadí místním 
zeleným spolkům, které zjevně mění 
svůj postoj k ochraně přírody v ná-
vaznosti na obsazení naší radnice.

Územní plán navržený stávajícím 
vedením obce navíc není zcela zá-
sadně v souladu se strategickým 
plánem a výsledky dotazníkového 
šetření, které zjišťovalo priority oby-
vatel obce.

S takovým nesouhlasem občanů 
se pan starosta za své působení na 
radnici doposud zřejmě nesetkal, 
a proto mu jeho naučený úsměv 
ztuhl na tváři a uchýlil se k osobním 
výpadům vůči některým zúčastně-
ným (což by se politikům stávat ne-
mělo). 

Jiří Skřivan
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Boží odpověď 
na lidské hledání 
věčného života
Můj otec slavil v březnu sté narozeniny, 
nyní je nejstarším obyvatelem Horních 
Počernic. Někteří se ptali, zda má něja-
ký recept na dlouhověkost. Bohužel žád-
ný takový neexistuje.

Náš život má svůj počátek i konec. O životě 
se v Bibli píše jako o něčem, co je pomíjivé. 
Přesto je v nás lidech touha po věčnosti. 
Žít déle, pokračovat, neumřít. A pokud už 
umřeme, mít alespoň něco nesmrtelného 
v sobě, nějakou božskou jiskru nebo něja-
kou nesmrtelnou duši (Platon).

Proč si Adam a Eva v ráji vybrali strom po-
znání dobrého a zlého, proč si raději ne-
vybrali ovoce ze stromu života? V různých 
starých mýtech jsou legendy o tom, jak 
lidé hledali pokrm nesmrtelnosti, nebo 
pramen, později svatý grál. Minulý týden 
jsem viděl v jedné galerii v Berlíně starý ob-
raz ze 14. století, kde byl ukřižovaný Kristus 
a andělé do kalichů zachytávali jeho krev. 
Taková představa eucharistie není ani dnes 
v církvi cizí. Krev, která sama o sobě je kou-
zelná, a když se člověk napije, bude žít.

V evangeliu Janově se Ježíš také zmiňu-
je o pokrmu nesmrtelnosti, o živé vodě 
a o chlebu života. Ježíš o sobě říká, že je 
chlebem života, který sestoupil z nebe. 
Tento chléb máme jíst, abychom měli 
život. To znělo velmi zvláštně i pro tehdej-
ší posluchače. Mnohé Ježíšovy učedníky 
tato řeč odradila, takže mu přestali dů-
věřovat a opustili ho. Podobně tomu je 
i dnes, málokdo chápe smysl a význam 
těchto slov.

Ježíš sám sebe představuje jako nebes-
ký pokrm, chléb, který nezažene jen mo-
mentální hlad, ale nasytí člověka trvale, 
naplní jeho nejhlubší touhu po smyslu 
existence. Celý Ježíšův způsob života, 
jeho vyučování o Bohu, jeho postoje 
a vztahy, jeho oběť na kříži, vzkříšení, to 
vše se nám dává a je nám stravou pro 
každodenní život. To je skutečný pokrm 
a skutečný nápoj, zdroj života a pramen 
věčné spásy. Jíst tento chléb znamená 
být sjednocen s Bohem a nechat celý 
život prostoupit Ježíšovým duchem. 
Kristova oběť lásky, je tím pravým klíčem 
k životu.

Jak jsem již zmínil na začátku, lidé hledají 
nápoj, pokrm, pramen nesmrtelnos-
ti. Rádi by se napili, něco snědli, někde 
omyli a pak žili dál svým životem. Nebo 
chtějí najít správnou magii, zamumlat 

nějaké kouzlo a žít věčně. Chléb života, 
kterým je sám Ježíš překračuje všechny 
tyto materiální, hmotné nebo magické 
představy.

Evangelium svatého Jana začíná zvlášt-
ním textem: „Na počátku bylo Slovo 
a Slovo bylo u Boha a Slovo bylo Bůh. 
Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi 
námi.“ Ve společenství se Slovem, Bo-
hem máme život. Kdo věří v Ježíše má 
život, to je ten chléb života, po kterém 
člověk ve skrytu duše touží. Být ve spole-
čenství s Kristem přináší nový život a za-
slíbení vzkříšení.

Ten, kdo uvěří v Krista, však na rozdíl od 
jiných pokrmů nesmrtelnosti, o které 
lidé usilují, již nežije stejným životem. 
Je to stále on, ale zároveň je propojen 
s Kristem. Apoštol Pavel to dobře cha-
rakterizuje slovy: „Nežiji již já, ale žije ve 
mně Kristus. Život, který nyní žiji v těle, žiji 
ve víře v Syna Božího, který si mne zami-
loval a vydal sebe samého za mne“.

Bůh sám je odpovědí na lidské hledání 
nesmrtelnosti.

Petr Procházka
farář Evangelické církve metodistické  

v Horních Počernicích

Tradiční závod pro děti a dospělé na trase od 100 m do 4 km 
pod valem u kapličky. Letos jízda zručnosti!

22. 9. od 13:30 
na konci ulice U Lesoparku

MTB ZÁVOD ZELENEČMTB ZÁVOD ZELENEČ
2024

Akci podpořila 
obec Zeleneč.

startovné 

60 Kč
100 Kč

11. ročník

22. 9. od 13:30 
na konci ulice U Lesoparku

Tradiční závod pro děti a dospělé na trase od 100 m do 4 km 
pod valem u kapličky. Letos jízda zručnosti!
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NEPRODEJNÉ

Zelenečský  
piknik
a večerní diskotéka

21/09/2024 
12.00
Obecní louka u SK Zeleneč
Pořádá Obec Zeleneč


